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Importance of This 
Document

The decision of whether or not to get the Covid-19 shot, or to give it to one’s 
child, is one that at least hundreds of millions of people across the globe are 
grappling with. Citizens’ rights that were once taken for granted in a 
democratic country are increasingly becoming dependent on carrying the 
status of “fully vaccinated” (which is bound to continuously evolve). Holding a 
job, travel, education, worship, entertainment, dining, military service, 
hospital patient visits, and organ transplants are some of the areas in which 
we already see vaccine mandates being implemented, and who knows what is 
yet to come. On the other hand, as more and more information continues to 
come out about injuries and deaths that possibly resulted from these shots, as 
well as strong warnings from numerous world- acclaimed experts on potential 
long-term risks, many are very hesitant and deeply concerned. The 
predicaments which people find themselves in right now is unfathomable.

As Jews, we know that the Torah is meant to be a guiding light in all areas, 
and this situation is no exception. There is permission from the Torah for a 
doctor to heal, but this is in no way a blanket statement granting unlimited 
authority to a doctor in any way he deems fit. Halacha is full of parameters as 
to what and how this applies. For example, most people would understand 
that if a doctor were to tell a pregnant woman that he thinks she should have 
her baby aborted, she would probably go ask a Rav if this is in accordance with 
the Torah and not just do it because her doctor instructed. And the Rav will 
likely not just say to follow the doctor but hear what the doctor has to say, 
perhaps ask additional medical opinions, and use his Torah knowledge to 
assess the right course of action. So, too, when it comes to the Covid shot, 
there are numerous factors in Torah law that need to be taken into 
consideration before taking such a step, and just the advice of one’s doctor 
does not resolve them.



What follows is a compilation of words of numerous Rabbanim 
from across the world who voiced their opinion on the matter, 
either in speech or writing. As the sheer volume and scope is too 
vast to put on one document, many statements have links 
attached to access the full version, as well as to the video or 
audio recordings of those that were said in the form of a public 
speech. The statements from Rabbanim who say that everyone 
should get vaccinated are heavily publicized and are already well 
known to all. What is not as known is that there are a great 
number of Torah figures from a broad spectrum of Kehillos within 
Klal Yisroel who have a different opinion. As can be seen below, 
many of them immersed themselves for hours, weeks, or months, 
familiarizing themselves with the subject, doing research, 
listening to medical experts on all sides, gathering testimonies, 
and then applying their understanding of Torah to draw a 
conclusion. 

The words of these Rabbanim, Dayanim, and Admorim do not get 
any coverage in the established frum media outlets due to the 
heavy censorship in the world of any voice that goes against the 
mainstream narrative. Thus being the case, it is no surprise that 
many are unaware that they exist. What this document aims to 
do is to bring this information into the public knowledge. This 
way even if you already took the shot, when they come for the 
planned continuous booster shots, or for your children, you will 
have more information on Torah viewpoints to help weigh in on 
the subject. You can also show them to other Rabbanim so they 
can see and evaluate what their colleagues are saying in order to 
help them draw their own conclusions.



We conclude with the following words 
written in a letter by Harav Moshe 
Mordechai Karp, Shlita, Rav, Kiryat Sefer: 
“And regarding one who has already 
taken these vaccines; he should not 
worry, but should only trust in Hashem, 
for it is only in His hand to aid and heal. 
And even if one experiences side-effects, 
one should strengthen in Bitachon and 
joy in Hashem, and not worry at all, and 
Hashem protects those who take refuge in 
Him.”

Please feel free to print and share this booklet, or parts of it, in any which way.

If you would like to receive a digital updated copy of this document or you have 
feedback, comments, or suggestions, please contact 
rabbisunited@protonmail.com
P.S. If you ever find any of the links disabled, it is probably because we are being 
censored. Please reach out and alert us.
May Hashem help us get clarity in these confusing times, and send us the Geulah 
speedily and in our days!

mailto:rabbisunited@protonmail.com


Letter Signed by 13 Rabbanim in 
Eretz Yisroel from various sectors 
Nissan, 5781:

Harav 
Avrohom 
Simcha 
Chanun, 
Rebbe Of 
Khal 
Chasidei 
Yerushalayi
m; 

Harav 
Tzvi 
Friedman
, Av Beis 
Din, 
Masores, 
Bnei Brak;

Harav Chaim 
Rabinowitz, 
Rebbe of 
Mishkanos 
Haroyim, 
Yerushalayim 

Harav Moshe 
Zev Zorger, 
Dayan in the 
Eida Chareidis 
Yerushalayim, 
Author of 
Shu’t 
Vayoshov 
Moshe

Harav 
Menache
m Mendel 
Sabowitz, 
Rav – Khal 
Chareidim, 
Beit 
Shemesh

Harav Shimon 
Shapiro, elder 
Mashpia in the 
Breslov Kehila, 
Yerushalayim 

Harav Reuven 
Marzbach, Rosh 
Kollel Lomdes 
Yirosecha, 
Yerushalayim

Harav Yehoshua 
Atik, Rosh Kollel 
Giboirey 
Hachayil, 
Yerushalayim 

Harav Avrohom Cohen, Dayan in 
the Sefardic community, 
Yerushalayim, added:  Surely any 
rav who will hear and see the 
facts will oppose and forbid the 
vaccine, and whoever does not 
forbid it, it is a sign that he didn’t 
hear the data.

Harav Dovid Michel Shmidel, 
Student of the Chazon Ish and 
Head of Asra Kadisha, Bnei Brak: 
The rabbanim who researched 
the severity of the issue are 
trusted, and it is a mitzvah to 
listen to the words of chachamim 
and stay away from what they 
warned of, and also to warn 
others.

Harav Chaim Zev Shneider, from the Rabbanim in the Mir Yeshiva, Yerushalayim 
Harav Yeshua Asher Rabinowitz, from the Rabbanim of Khal Mishkenos Haroyim, 
Yerushalayim 
Harav Tzvi Aryeh Zorger, Dayan in the Eida Chareidis, Yerushalayim



Translated excerpts:

We are making known after thorough investigations, analysis, and trustworthy testimonies of 
many expert doctors, who do not hold monetary or political biases, and by G-d fearing 
medical askanim – that the corona vaccines, from the various companies, are designed with a 
new and dangerous method and carry actual risks of infertility in both men and women, as 
well as Sakonas Nefashos – both in the immediate and long-term… All parents should stand 
steadfast that no school administrators dare take advantage of the parents and pressurize 
them into vaccinating their children…

The Psak Enlarged and Translated:



From the words of Harav Ovadia 
Yosef, Rav of Chazon Yaakov, 

Yerushalayim, and grandson of Harav 
Ovadia, zt”l  

(Was initially for the vaccine)

I retract [from supporting the vaccines]. The situation 
with the vaccines is not good, they are hiding information 
from the public about what is really happening, do not 
vaccinate!…it affects the cardiac muscle in young and 
healthy people…they aren’t telling the true data.

אני חוזר בי. המצב לא טוב עם החיסונים. הם מעלימים מידע על 
מה שקורה בשטח. לא להתחסן! לא להתחסן! המצב לא פשוט. 

זה פוגע בשריר הלב  לאנשים צעירים ובריאים. זה פוגע בשריר 
הלב בלי תקנה – הרופאים לא מצליחים לייצב אותם. לא 

מספרים הנתונים האמיתיים. 

https://drive.google.com/file/d/1VyuIPEtcR23EzXBePFpM
VBqsVslOjGB3/view?usp=sharing)

https://drive.google.com/file/d/1VyuIPEtcR23EzXBePFpMVBqsVslOjGB3/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1VyuIPEtcR23EzXBePFpMVBqsVslOjGB3/view?usp=sharing


Excerpt from a Drashah by Harav Eliyahu Brog, Rav of Khal Beis 
Yisroel in Flatbush, Grandson and successor of Harav Avigdor 

Miller,  zt”l -Adar 5781 

To hear an audio recording of it, go to:
 https://drive.google.com/file/d/1LFb4Mu6oiNJdsnT1WlFxz5wLrkQ-8Prl/view?usp=sharing

When we see one accident happen after the next, then it’s supposed to raise eyebrows. You 
see people taking a brand-new vaccine that hasn’t been approved by the FDA, it hasn’t gone 
through rigorous testing like the other vaccines, [as] they did not test it on animals [for 
safety]. Usually they have phase I and phase II of the clinical stages, here they combined both 
phases together. It’s still in the clinical stages, and they’re telling everyone to go take it. And 
people are blind like sheep, to me it looks like they were yatzah mi’datom. How can you take 
something that they say they didn’t approve? [They say], ‘It’s an emergency, you have to take 
it.’
I know of three people who  died, and one person who  was injured after the vaccine. Now, do 
I know that it happened because of the vaccine? No, maybe it was a mikreh, it could be it was 
an accident. It just so happened that one person by us in the shul, he was in a nursing home 
for months and Baruch Hashem he was all okay. He told me that they gave him the vaccine, 
and now, nebach, he’s in the Olam Ha’emes right now. One person in the shul over here. And 
there was another Yid, a brother of a first cousin once removed. After the second vaccine, 
nebach, he had a massive heart attack and he’s in the Olam Ha’emes; Rabbi Rapaport from 
Vineland. And you have a lady in the neighborhood here, Mrs. Shamie the daughter of Rabbi 
Maimon [from] Dial-a-Sefer, she took the vaccine and she had a massive heart attack. And, 
nebach, you have the Rav, Rav Dovid Cohen, Shlita, from Gevul Yaavetz, he took the second 
shot and he was back in shul, and, nebach, now he had a stroke, Hashem should send him a 
refuah shleimah, it’s Reb Dovid ben Esther Malkah… Do we know that it happened because of 
the shot? No one is a navi to say that it happened because of the shot, but it should raise 
eyebrows. They’re giving a shot that was not approved by the FDA, it didn’t go through 
rigorous training, and we see four people that I know of that,  nebach,  either died or were 
injured from it. I heard that Rabbi Scheiner died after the shot in Eretz Yisroel, and Rabbi 
Twersky died after the shot in Eretz Yisroel… Is it a mikreh that these people are getting 
sick?!...
And there is a simple refuah that they are being ma’alim ayin from. Speak to Dr. Zelenko. 
He’ll tell you zinc and hydroxychloroquine. There’s a doctor in Boro Park who is  giving 
Ivermectin, another prescription drug that kills the COVID.

https://drive.google.com/file/d/1LFb4Mu6oiNJdsnT1WlFxz5wLrkQ-8Prl/view?usp=sharing


And they’re forcing the kollelim to close unless you take a vaccine. Rav 
Leizer Ginsberg told me; “You think Eretz Yisroel is a free country, it’s 
communist Russia.” People under the age of 45 did not die from COVID, 
and now they’re making the yungerleit come and take this unknown 
vaccine. [It’s] because they’re all guinea pigs for Pfizer. There’s a shemua; 
how did Israel get so many vaccines, more than any other country? In 
Israel there’s no privacy laws, all your information is public. Now, the 
government made up that they are going to give all the information over 
to Pfizer. So they have a beautiful testing grounds, they’ll give to millions 
of people, now they’ll have proof to see the results of this thing… So 
when you see all these kinds of things, it should raise lots of eyebrows. 
Why are people falling [for it]?…

There’s a Rav in Lakewood… someone told me that when they asked him 
about the vaccine, he said, “When you speak to people about why you 
should take the vaccine, they don’t have much of an answer. They say the 
doctor said to take it, that’s it.  Did you speak to the doctor [and] ask him 
if he knows about the vaccine? Does he have information? No, no, the 
doctor said take it. When you speak to people who say not to take the 
vaccine, then they could speak to you for an hour and a half telling you all 
the problems that are involved in it.”
And agav, someone told me the number, it’s a chassidishe hotline, you can 
hear doctors and scientists who can tell you a lot about the vaccine if 
you’re interested. I’ll share with you the number, you call 718-223-5535, 
it’s Kol HaChaim. Press 1 for Rabbanim, you press 2 for doctors and 
scientists, you press 3 if you want short speeches from doctors…

Rav Brog cont.



Translated excerpts from  a speech by Harav Yosef Binyamin 
Halevi Wosner, Grandson of the Shevet Halevi zt”l, Rosh Yeshivas 

Chachmei Lublin, Rav Zichron Meir Bnei Brak 
Given the night of the 10th of Teves, 5781

To listen to the full speech, go to:
https://drive.google.com/file/d/18cM1GwT7PDyBooom6BoRl91yqhbyhxIz/view?usp
=sharing

עוד דבר בשו”ע בהל’ יוכ”פ כתוב במקום שיש חשש סכנה, אפילו כשיש שתי 
רופאים שאוחזים בדעה נגד מאה רופאים חייבים לקבל את דעת השתים נגד 

דעת המאה. ובענין החיסונים אני אומר לכם שיש הרבה יותר משתים 
שאומרים לא להתחסן יכול להיות שיש הרבה יותר ממאה שאומרים כן 

להתחסן אבל ההלכה הוא כשיש מיעוט שמתנגדים צריך לחשוש למיעוט והיו 
כמה אסיפות ואלו הרופאים שהגיעו לאסיפה להודיע דעתם נגד החיסונים היו 

צריכים להעמיד שמירה בחוץ שלא יתפרסם ברבים שהם הביעו דעתם נגד 
החיסונים כי אם ישמעו הרשויות שדברו נגד החיסונים יקראו אותם 

לשימוע ויאבדו את מעמדם. 

רופאים מפחדים לומר את האמת ומה גם שמראשי היצרנים של החיסונים...
...הוא בעצמו אמר שיש בהם חשש סירוס וחשש לשינויים בד.נ.א

עוד דבר כל הרופאים שמסבירים את סכנת החיסון, הם רק מביאים את 
העובדות לציבור, אבל הם לא אומרים להם מה לעשות ומוכיחים את דבריהם 

 במחקרים בכתב וגם הוכחות ממה שהיצרנים עשו בעבר בפוליו  וטטניוס 
באפריקה  ועוד והתוצאות הנוראות שיצאו מזה. אבל כל אלו שאומרים כן 
לקחת את החיסון אף אחד אינו מביא הוכחות בכתב! רק אומרים שלא 

צריכים לפחד, זה חשש רחוק מאוד וכבר עשו את כל הבדיקות, אבל אף אחד 
מהם אינו מוכיח

זאת בכתב, אדרבה שיוכיחו ואז נראה.

https://drive.google.com/file/d/18cM1GwT7PDyBooom6BoRl91yqhbyhxIz/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/18cM1GwT7PDyBooom6BoRl91yqhbyhxIz/view?usp=sharing


Another Halacha - In שולחן ערוך הלכות יום כפור it says that in a circumstance 
where there is a possibility of a danger – even if there are 2 doctors who 
hold and have an opinion against that of 100 doctors – the opinion of the 2 
doctors must be accepted against the opinion of the 100. Regarding the 
issue of the vaccine – I'm telling you that there are many more than 2 who 
say not to vaccinate, there may be many more than a hundred who do say 
to vaccinate – but the Halacha is that when there is a minority who  oppose 
– we have to be חושש for that minority. There were a few meetings and 
doctors who came there to notify their opinion against the vaccine, needed 
to set up security outside so that it shouldn't be publicized that they voiced 
their opinion against the vaccine. If the government would hear that they 
spoke against the vaccine – they would be called for a "hearing" and lose 
their positions. 

Doctors are afraid to say the truth. In addition, a head of one of the vaccine 
manufacturing companies…he himself said that there is a possibility of 
infertility, and a possibility of a change in the DNA...
 
There is another thing – all of the doctors who  are explaining the dangers 
of the vaccine are just bringing the facts to the public – but they are not 
telling the public what to do. They prove their words with studies that are 
written up as well as proofs from what the manufacturers did in the past 
with the Polio and Tetanus vaccines in Africa – and the terrible 
consequences that resulted from it. All those who do say to take the 
vaccine – no one is bringing any proof in writing! They just say that you 
don't have to be scared – that the dangers are too far-fetched, and all of the 
tests were made already. No proof in writing. On the contrary – let them 
prove it and then we'll see.

Translation Rav Wosner



A  letter written by Harav Yosef Binyamin Wosner, Rosh Yeshivas Chachmei Lublin, Rav of the 
Zichron Meir neighborhood in Bnei Brak, and grandson of the Shevet Halevi, zt”l, from the 21st 
day of Sivan, 5781, after presiding over a Beis Din set up for the purpose of gathering testimony 
on covid vaccine injuries

יוסף בנימין הלוי ואזנר
רב אב"ד ור"מ

זכרון - מאיר, וק"ק שבט - הלוי
 עיה"ת בני ברק יע"א

בס"ד, יום ג' לסדר וראיתם אותו וזכרתם תשפ"א לפ"ק

             לשאלת רבים מבני קהלתינו הק' 
לאור הדיבורים וההתארגנות לחסן גם ילדים מגיל 12 הנני מעלה לפניכם בתכלית הקיצור מה שבחודשים

האחרונים נוסף אצלי לבהירות הדברים [בנוסף לדברים שאמרנו בהאי שתא ליל שישי פרשת ויגש] -

אחר 'שעות רבות' וארוכות של גביית 'המוני' עדויות בגין נזקי החיסונים והשפעתן החיובית והשלילית,
כאשר מצד אחד כמעט שנעצרה התתלואה לחלוטין והרשויות תולות זאת בחיסונים, ומאידך תופעות לוואי 

שונות ומשונות לאנשים ונשים 'בכל הגילים', הן בגרימת מות, הן בנזקים גופניים בדרגות 'חמורות' שונות  והן 
בפגיעות נפשיות 'חמורות' בכל מיני דרגות, ה' ירחם.

         
העדויות הנ"ל הושמעו לפנינו ע"י רופאים בכירים, כונני מד"א והצלה וותיקים, וביניהם פאראמדי"ק 

וותיק ביותר, כאשר במשך גביית 'כל' העדויות ישבו לשולחן אחד גם רופאים ידועים שהם בהחלט 
'ממליצים' על החיסונים ובעצמם התחסנו - לצד פרוטוקלים ונתונים רשמיים שהתפרסמו ע"י משרדי 

ממשלה שונים..

המסקנה שלי בנויה אך ורק על פי 'עדות' בלבד כדת של תורה, כמובן עם ההוכחות הנדרשות, והחקירות
הנדרשות, אף שלא לקחתי בחשבון את התחזיות האמורות על ידי רופאים ומחקרים שונים בארץ ישראל 

ובעולם כולו, הצופים תופעות לוואי חמורות בעתיד, ה' ירחם וישמור את כל בית ישראל, רק הכל בנוי על 
   המציאות 'בהוה' בלבד. 

ומתוך זהירות ואחריות מורכבת - העמקה והעיון הנדרשת - עלתה בידינו המסקנה בס"ד כדלהלן::
א.    עפ"י דעת מו"ז מרן רבינו זצ"ל בשו"ת שבט הלוי, הגדרת נזקי החיסונים הם בגדר 'מיעוט המצוי' 
אשר על פי הלכה חייבים להתייחס ולחוש לזה, על כן בשום פנים ואופן ובכל דרך שהיא אין לכפות על 

אף אחד שילך לקבל את החיסון.
ב.  אלו שהחלימו מקורונה יזהרו במיוחד מלקחת את החיסון כי הסכנה מצויה יותר ח"ו.

ג.    על פי התורה איסור גמור וחמור להסכים, לסייע, לתת חיסון לילדים, וכל מי שבידו למנוע צעד זה 
חייב' לעשות כן משום 'לא תעמוד על דם רעך', וזכויות רבות תלויות בו..

ולסיום נבקש מכל אחד ואחד שירבה בתפילה ובתחנונים שהקב"ה ישמור את עמו בית ישראל מכל צרה
וצוקה ומכל נגע ומחלה, ונזכה במהרה לראות בישועת ה" והתרוממות קרן התורה וישראל..

וע"ז באעה"ח פה זכרון מאיר ב"ב יצ"ו  ביום ג' פרשת שלח      כ"א לחודש סיון שנת תשפ"א לפ"ק
ידידכם הדואג ושואג למענכם - חס על נפשכם ונפש צאצאיכם.



To the question of many in our community 
In light of the discussions and preparations to begin vaccinating also children age 12 and up, I bring before you in 
the shortest possible format the things which became more clear to me over the last few months [in addition to 
what we spoke Thursday night Parshas Vayigash of this year-– Translator’s note; it can be heard on Kol Hachaim 
718-223-5535, press 1, 2  (in Yiddish)]. 

After many long hours of collecting mass amounts of testimonies on vaccine-related injuries, and their positive 
and negative effects, whereas on the one hand, the [corona] disease has almost completely stopped and the 
authorities attribute this to the vaccines, and on the other hand, we are seeing all different types of side-effects 
[occurring] to men and women ‘in all ages’,  whether in causing deaths, body injuries at varying levels of 
severity, and varying severe levels of psychological harm, Hashem Yerachem. 

The above-mentioned testimonies were heard from the mouths of senior Doctors, veteran MDA and Hatzalah 
personnel, including a very long-time paramedic, while during ‘all’ the testimonies were also seated at the 
table known doctors who certainly ‘recommend’ the vaccines and were themselves vaccinated - alongside 
official protocols and data that were publicized by various Government ministries.

My conclusion is based solely on ‘testimony’ according to Torah law, obviously with the required evidence, and 
the required analyzing, although I did not take into account the predictions cited by various Doctors and studies 
both in Eretz Yisroel and the whole world, which foresee severe side effects in the future, may Hashem have 
mercy and watch over all of the house of Israel, rather everything is only based upon the facts that we have in 
the ‘present’.

And out of caution and responsibility - and delving deeply into the matter - we reached the following conclusion 
with Siyata Dishmaya:

1.    As per the classification of my grandfather zatzal in his Sefer Shevet Halevi [regarding the general 
definition of ‘Me’ut Hamatzuy’, we can conclude that], the categorization of damages resulting from this 
vaccine is one of ‘Me’ut Hamatzuy’ [a significant minority], which according to Halacha one is obligated to 
take into consideration. Therefore, under no circumstances and by any means should one coerce someone 
into getting the vaccine.

2.      Those who had corona should be particularly careful to avoid getting the vaccine because the danger 
[of negative reactions] is more common ch”v.

3.     According to the Torah, it is a total and severe Issur to agree [to], assist [in], or give the vaccine to 
children, and anyone who is capable of preventing this is obligated to do so because of ‘Lo Saamod Al Dam 
Rayecha’ - ‘Do not stand by on your brothers blood’, and an abundance of Zechusim (merits) will be 
attributed to him. 

And in conclusion we ask from everyone to increase in Tefillah and Tachanunim that Hakodosh Baruch Hu 
watch over the nation of Israel from all trouble and sorrow, and from all plague and sickness, and may we 
merit to see in the salvation of Hashem and the raising of the glory of the Torah and Israel

Translation Rav Wosner:





  The other 
members of 
the Beis Din 
signed on a 
similar 
document 
in the 
month of 
Av, 5781

Harav 
Moshe 
Mordechai 
Karp    

Harav Tzvi 
Greenhouse      

Harav Yinon 
Malachi      
Harav 
Ovadia 
Yosef





To the question of many: Did the situation change for the good in the wake of the third 
vaccine for corona?

We hereby make known that the situation is more severe, and we constantly hear about 
tragedies of healthy people who received the third vaccine and were infected with corona and 
passed away, and there are some who passed away from cardiac arrest after the vaccine, and 
some who suffered a stroke afterwards, r”l,  and other various severe complications.

And therefore according to the Halacha, it is an Issur Chamur to force and coerce people to 
vaccinate via banning entry into learning institutions, or via firing from a job. And Chazal 
considered the harming of someone’s Parnassah akin to bloodshed (as we find by Shaul 
Hamelech and the Givonim, see Yevamos 78b and Bava Kama 119a).

And since the media twists facts and hides serious information from the public, it is incumbent 
on us to make known to the public from our own experience that with Siyata Dishmaya there 
are medications and vitamins that have been proven to be safe and are definitely effective in 
treating corona and the media intentionally withholds this information from the public! 
Therefore according to Halacha it is certainly an obligation to be cured in a way that is definite 
and without any side effects. And we are repeating again, that Heaven forfend to vaccinate the 
children, as who can take responsibility for all the damages that will result, ch”v?
And the ruling of the Beis Din from the month of Av, that the vaccines are forbidden for 
adults and youth, remains in place unequivocally, all the more so after the third vaccine.
And may the Rofeh Cholim send a speedy recovery to all the sick in Am Yisroel, and he should remove from us 
and from Am Yisroel all disease, plague, and bad occurrences. Until we are soon Zocheh to the Geulah 
Sheleima speedily in our days, Amen.

We put our signatures a second time for the Hatzalah of Jewish Souls.
Harav Tzvi Greenhouse, Rosh Kollel “Knesses Chizkiyahu”, Rechasim
Harav Moshe Mordechai Karp, Rav of Givah South, Modiin Illit
Harav Yinon Malachi, Rosh Beis Din “Choshen Mishpat” and Rav of the neighborhood “Ahavas 
Yisroel”, Elad

I also confer with the above-mentioned words 
        Harav Yosef Binyamin Wosner, Rav “Zichron Meir” Bnei Brak and Rosh Yeshivas “Chachmei 
Lublin”



 והנה על אודות החיסונים עצמם יצאו הרבה מערערים, גם בין הרופאים המומחים, וכל החיסון לקורונה נעשה
 בבהלה ובחיפזון על ידי הרבה נוגעים בדבר עם נגיעות רבות כידוע, ואף פרסמו הסכנות עושי החיסונים בעצמם

.וגם נותני האישור הזמני

אך מאז שלקחו החיסונים כבר עברו כמה שבועות, ונתודענו למקרים רבים ומבהילים של אנשים שלקחו 
החיסונים וניזוקו מאד לאחר מכן, ויש גם שמתו רח"ל , אף שהיו בריאים קודם לכן. וגם הראו לנו גם מה שחברת 

החיסונים עצמה הראתה שיש הרבה תופעות לוואי חמורות ביותר שעלולות לקרות  וכל זמן שלא התחילו החיסון בפועל 
חשבנו שעשו כן להגן על עצמם וליתר ביטחון מתביעות וכדו'

 אבל כעת אנו רואים בעליל שהנזק רב מאד בתקופה קצרה כזו, ואף שרובא דרובא דבני אדם לא ניזוקו, ויהי רצון
 שלא ינזקו כלל וכלל, אך מה אפשר לעשות שרבים רבים ניזוקו ממנה, ואי אפשר ללמוד מהוראת הגדולים שהיתה קודם
 החיסונים, להוראה כהיום שהיא לאחר החיסונים והנזקים הרבים שרואים אצל המתחסנים , או שעכ"פ חוששין. ורגלים

.לדבר שבאו מהן
.

:הרי לנו כיצד היתה התיחסות גדולי ישראל לחיסון...
א. המתינו זמן רב [כשלושים שנה]

.ב. בדקו הדבר אצל כל מדינה ומדינה עד קצות הארץ בכל העולם כולו
 ג . וכשראו שלא הזיק הדבר אפילו לאחד מגדול ועד קטן במשך זמן רב אז התירו גדולי ישראל את הדבר. ואף שהיה

 מדובר במגיפה של אבעבועות רוח שהיו מתים רבים ברחובות, והיה בזה הצלה גדולה, מ" מ להזיק בידיים לו ולאחרים,
אסור

 ומה נאמר ומה נדבר שלא נתקיים כאן תנאי אחד מהם !! שאנו רואים בעינינו רבים הניזוקים מאד מחמת כן, בתקופה
...!!כה קצרה, פשיטא ופשיטא שאין היתר בדבר

 ומה שאומרים שהצעירים ימתינו ולא יתחסנו רק הזקנים, הנה כאן ראינו כמה איננו יודעים כלום. כי דווקא הזקנים
 ביותר ראינו שניזוקו מאד בדבר, כי אין להם כח לעמוד בזה. וביותר נשמע על שני בתי אבות בירושלים עיר הקדש

....שלא היו שם כמעט חולים, ומאז שעשו החיסונים רבו אצלם החולים ואף הובהלו חולים רבים לבתי חולים

 ובודאי כל מי שיש לו מח בקדקדו לא יעלה על דעתו לקחת מהחיסונים הללו וינהג בשב ואל תעשה עד שיעבור
.זמן רב ונראה את השפעתם ותוצאותם

 ו מ"מ מי שלקח מהחיסונים הללו לא ידאג, אלא יתלה בטחונו בהשי"ת כי רק בידו יתברך להושיע ולעזור
 ולרפאות. ואף כשרואים תופעות לוואי, יש להתחזק בביטחון ובשמחה בהשי"ת ולא לדאוג כלל והשי"ת מגן הוא

לכל החוסים בו
,

ויהי רצון שהקב"ה יאמר למשחית הרף 
 ובזכות ה'זעקתי אליך ד' יתקיים המשך הפסוק : "הוציאה ממסגר נפשי להודות את שמך", ויסיר המגיפה מעלינו ומעל

כל בית ישראל ויחזירנו בתשובה שלימה עדי נזכה במהרה רחמים ותחנונים לפני בורא עולם
וע"ז באעה"ח ברחמים ותחנונים לפני בורא עולם

.משה מרדכי קארפ

 From a letter written by Harav  Moshe Mordechai Karp, Rav in Kiryat Sefer and
Mechaber of many seforim, including Hilchos Shabbos B’shabbos V’chag B’chag

Shevat, 5781
To read the full letter go to:
https://docs.google.com/document/d/1fWIZ7iHAubZ_MHxlMM-VtDvWkq96CVxR/edit?usp=sharing&ouid=1071
12204552857790421&rtpof=true&sd=true

https://docs.google.com/document/d/1fWIZ7iHAubZ_MHxlMM-VtDvWkq96CVxR/edit?usp=sharing&ouid=107112204552857790421&rtpof=true&sd=true
https://docs.google.com/document/d/1fWIZ7iHAubZ_MHxlMM-VtDvWkq96CVxR/edit?usp=sharing&ouid=107112204552857790421&rtpof=true&sd=true


Regarding the vaccines; many have expressed opposition to them, including doctors and 
experts. The vaccine was produced in panic and haste, by parties who have many 
self-serving interests, as it is well-known. The vaccine producers themselves and those who 
gave the temporary approval have publicized the hazards [involved].

…However, a few weeks have already elapsed since people have taken the vaccines, and it 
has become known to us many horrific cases of previously healthy people who took the 
vaccine and were very harmed afterwards, and some even died, Rachmana Liztlan. We have 
read what the vaccine companies themselves warn, that there are many extremely serious 
side-effects that are liable to occur. Before the vaccinations began, we thought that they wrote 
this to protect themselves from legal claims, etc. However we now clearly see, [even] in this 
short time period, that the damage is very great. And although the great majority of people were 
not harmed, and may it be Hashem’s will that they will not be harmed, however the fact is that a 
great many were harmed from it. One may not learn from the directive of the Gedolim that was 
given before the vaccinations, how to act now following the vaccinations, [when we have seen] 
the great damage of the vaccinated, [or at the very least there is suspicion and a strong basis that 
the damage came on account of it].

…We can thus see the outlook of Gedolei Yisroel regarding vaccines: 
1) They waited an extended period of time [about thirty years]. 
2) They checked out the outcome [of those who were taking it] in all countries worldwide.
3) Only when they saw that it didn’t harm anyone – young and old – over a long period of time, 
the Gedolei Yisroel permitted it.  And although the issue then was the smallpox plague, when 
many were dying in the streets, and this was a great salvation, nevertheless, one may not carry 
out an act of damage to himself or others. 

And what is there to say; [today] not one of these conditions have been met!! For we have seen 
that in a short time span many have been exceedingly harmed. It is pashut that there is no heter 
[to take it]!!...
And this that [some] say; the young should wait, and only the elderly should be vaccinated. Here 
we saw how we don’t know anything. For specifically [regarding] the extremely elderly we 
have seen that they have been incredibly harmed from it, for they don’t possess the strength 
to handle it. And furthermore; we have heard of two old-age homes in Yerushalayim Ir 
HaKodesh, where there were practically no sick cases. [Yet] from the time that they vaccinated, 
the sick increased, and many sick were even transported to the hospital.
And certainly whoever possesses any intelligence will not entertain the thought of taking 
these vaccines, but rather will abstain until a longer time passes, and the effects and 
outcomes are seen.
And regarding one who has already taken these vaccines; he should not worry, but should 
only trust in Hashem, for it is only in His hand to aid and heal. And even if one experiences 
side-effects, one should strengthen in bitachon and joy in Hashem, and not worry at all, and 
Hashem protects those who take refuge in Him...



From A letter written by Harav Ahron Ros, Former Rav of the Bikur Cholim 
Hospital, and author of sefer Tiferes Shmuel, Yerushalayim:

The month of Av, 5781

As a continuation to what I have already written, I am joining the Talmidei Chachamim who  delved into the 
matter and wrote and signed not to take the vaccines…and particularly my friend, the Rav of Shevet Halevi 
(Harav Yosef Binyamin Vosner), who carefully looked into it, and sat with doctors and knowledgeable people, 
who brought forward lots of information on the matter, and the conclusion is not to take the vaccines, and 
especially at this time for the children and those recovered and that there exists a real sakana …

…The coronavirus vaccine is found to be dangerous for use in humans, as it causes neurological reactions 
and vascular diseases, loss of vision or hearing and the ability to speak, or sense of smell. The components 
of the vaccine are highly toxic, and according to what was made public in the US, 5,888 people died of the 
coronavirus vaccines, 43,891 reported to emergency centers after receiving the vaccine, 19,597 were 
hospitalized, 1,737 suffered facial muscle paralysis, 5,885 had life-threatening diseases, 2,190 suffered heart 
attacks, 650 suffered miscarriages, 4,583 have become disabled, because it's not a normal vaccine, it's 
experimental, here in the country you have to vaccinate children for school exams, cases of life-threatening 
heart disease in Israel are 25 times more than normal, and the link between the vaccine and myocarditis is 
severe, the illnesses look much worse than previously thought, the vaccines are given without proper 
examination or safety protocol, something that's never been done before in any disease, only time will 
reveal the longterm effects of pushing this vaccine on the market, that for some it is already too late, r”l, as 
well as more and more things that are constantly being made known, Hashem Yerachem.
 
Here in the Chareidi community where they  gave the vaccines,  they pumped up the masses on the basis of 
the "trustworthiness" of Mr. Firer, hundreds of sudden deaths that coincidentally occured after taking the 
vaccines, severe illnesses  and damages that are still not possible to know how far it will go, including things 
that cannot be detailed, have made people miserable and considered as dead.

The question that is [not] asked, is he going to pay the damages he caused? Are those who incited crowds – 
out of desire for money and political interests – taking responsibility for their actions?  Why is Mr. Firer now 
hiding like a rabbit in the rocky crevices? Perhaps he should stand up and give an explanation why he was 
quick to push vaccinations, and why they also incited young people who even according to their lies were in 
no danger at all, for a portion of cholent and a can of cola –  to the disgrace of the Am Chacham V’navon, 
and will he at least –  now after the fact admit that he made a mistake? And at the very least from here 
onward, will they announce not to rely on Health Ministry officials who use residents as animals for 
experimentation and will not inflate disaster on their children who have not sinned? All these questions and 
their likes will probably remain unanswered until after the “vacation”, and his times are not available for 
such "trivialities"...





Letter written by Harav Moshe Zev Zorger, Author of Shut 
Vayoshov Moshe, Rav and posek in the Eidah HaChareidis, 

Yerushalayim:
14th of Teves, 5781

Regarding the corona vaccine –  
After examining the opinions 
of doctors from both sides, 

there are severe risks of 
Pikuach Nefesh...that even 

those who support it cannot 
say with certainty that these 

risks are ruled out. It is 
therefore clear that according 
to Halacha, until the risks are 
fully negated…a Safek Sakana 

is Assur Min Hatorah.



Letter signed by the Dayanim of the Beis Horaah for Medical Matters, Bnei Brak

Harav Yechiel Michel Friedman, Harav Yosef Mordechai Salamon,  Harav Shlomo Yitzchok 
Stern, Harav Ahron Reisner, Harav Avraham Pinchas Koritz, Harav Shimon Nebenzhal, and the 

head Dayan Harav Shmuel Eliezer Stern 

The Month of Kislev, 5781

                 Regarding the Coronavirus Vaccines

In response to the question of many regarding the new vaccines against the 
coronavirus, after delving into the matter and hearing the opinions of medical 
experts.
We are expressing our opinion that as long as it is not verified with certainty the 
benefits of these vaccines, and as long as the possible damages that might occur 
from them are not completely disproven, we are unable to recommend their usage, 
and at this stage the proper action is to abstain from them. [When things will 
become clear, we will judge on the matter again.]



A letter from the Beis Din Har Tzion, Yerushalayim,
Teves, 5781

Signed by the following Dayanim:
Harav Dov Meir Stein; Harav Yosef Berger; Harav Ahron Yitzchak Stern; Harav Meir Chakak Halevi; Harav 

Yonoson Han; Harav Gideon Charlap; Harav Ariel Segal Halevi

Out of responsibility to Klal Yisroel, and after various reports that were brought in front 
of the Beis Din.

We are publicizing our opinion that at this time, as long as necessity of this new vaccine 
is not established, [as well as] its effectivity and safety, one should follow the principle of 
“Shev V’al Taaseh Adif” (the path of don’t do is preferred).

And furthermore, there is [in this circumstance] a place for the rule of “Chamira Sakanta 
M’isura” (danger is more stringent than Issur), due to potential life-risk, and one must at 
least be concerned.

And therefore, one should not get vaccinated at this time until things become clear



A second Psak came out from this Beis Din in Cheshvan, 5782, on the 
subject of children’s vaccinations,

For an outline of the reasonings behind the Psak (in Hebrew), go to:

https://drive.google.com/file/d/1EVSA7m5HalCcqJSiP8MZ5PR9kQarA
spp/view?usp=sharing

https://drive.google.com/file/d/1EVSA7m5HalCcqJSiP8MZ5PR9kQarAspp/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1EVSA7m5HalCcqJSiP8MZ5PR9kQarAspp/view?usp=sharing


Psak Regarding “the Experimental Vaccinations” for Children

“Rather, in every generation they stand up against us to destroy us.”

 “Against Your people they plot cunningly, and they take counsel against Your protected 
ones: Come, let us destroy them from [being] a nation, and the name of Israel will no 
longer be remembered."

 The Beis Din rules that we are found today in a situation of Shmad.

 Therefore as the Rambam has stated…we therefore rule that it is [incumbent] on every 
Jewish parent to guard over his children not to participate in the forced medical 
experiment to the point of –

יהרג ואל יעבור
...The warning of the Beis Din is to all parents, and he who won’t listen, is liable to join 
with the victims of the Israeli Ministry of Health including:

·         Medical experiments that they performed on the kidnapped Yemenite and eastern 
children.

·         Children of the “Ringworm Affair,” radiation experiments that caused death and 
severe diseases.

·         The experiments of the corona “vaccines” on the Jewish nation and on the youth of 
Israel, with the silencing of the healthcare system and the media by the Ministry of 
Health.

Every Doctor, Nurse, Politician, Judge, Teacher, Commander, Media Personel, 
Clerk, etc., who takes part  in the coercion of Am Yisroel to receive the 
“experimental genetic injections,”  will face justice in both human and Heavenly 
courts for participation in murder.

Harav Yosef Berger   Harav Ahron Yitzchak Stern    Harav Meir Chakak Halevi    
Harav Yonasan Han  Harav Golan Cohen

Harav Yuval Ovadia   Harav Daniel Assor   Harav Yoav Alon   Harav Tzvi 
Rosenberg Harav Menachem Tobias



From a comprehensive pamphlet written by 
Harav Yeshaya Meshulam Fayish Halevi 

Rottenberg, Rozla Rebbe, Beitar, on corona and 
the vaccine
Teves, 5781

To see the full pamphlet (in Hebrew), go to: 
https://drive.google.com/file/d/1U_lFHil6D8bOU8
5wbZtJbQvSES1baLwa/view?usp=sharing

אחרי שהתברר לנו מהשו"ע, מהחת"ס 
והמאמר מרדכי שכל רופא שאינו מכיר 

בחולי, ו/או שחשוד לשקר או חשוד שיש 
לו אינטרס, אינו נאמן, נבחון נא את 

הצדדים, מצד אחד יש את הרופאים 
שאינם יודעים או יודעים ואינם רוצים או 

יכולים לומר את דעתם האמיתי, לצידם יש 
לנו את משרד הבריאות שהוכחו שקרנים 

בזדון, הכפופים לארגון הפשע הלאומי 
המושחת מיסודו הן כשקרנים והן כבעלי 

ניגוד ענינים, והחברות המייצרות שכל 
מגמתם תאוות בצע בלי לקיחת אחריות, 
ומאידך יש לנו רופאים, ביולוגים, מדענים, 

ומומחים שונים מכל העולם שחפצי חיים 
לא פחות מכל אחד מאתנו, הם רוצים 

שנכבד אותם לפי מעמדם וערכם כראוי 
להם, אין להם שום תועלת אישית 

מלצאת נגד הממסד החזק פי כמה 
וכמה מהם, הם מודעים היטב ומרגישים 
על בשרם כל הבזיונות וההשפלות שהם 

מנת חלקם, ובכל זאת יוצאים נגד הזרם 
ומביאים את דעתם ודאגתם על 

המציאות בו אנו חיים, ואך במקרה רובם 
הביאו את אותם חששות שה-FDA מציין 

כתופעות לוואי אפשריים, למי אנחנו 
צריכים להאמין?! מישהו צריך את דעתי 

והכרעתי בכלל?!

After it is clear to us from the Shulchan Aruch 
[and other Poskim], that any doctor who is not 
familiar with the disease and/or is suspected 
of lying or suspected of having an interest 
cannot be trusted, please let us examine the 
two sides. On the one hand there are the 
doctors who do not know or they do know but 
do not want to or cannot say their true opinion. 
Alongside these, we have the Ministry of 
Health who have been proven to be intentional 
liars… and the manufacturing 
companies…without any liability.
On the other hand we have different doctors, 
biologists, scientists, and experts from all over 
the world…they have no personal gain from 
going against establishment, which is way 
more powerful than they are… they feel in their 
flesh all the humiliations and degradations that 
are their lot. 
And despite all this, they go against the flow 
and bring out their opinion and concern…and 
yet by chance most of them raised the same 
concerns that the FDA indicates as potential 
side effects. Whom do we need to believe?! 
Does anyone need my opinion and decision at 
all?!

https://drive.google.com/file/d/1U_lFHil6D8bOU85wbZtJbQvSES1baLwa/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1U_lFHil6D8bOU85wbZtJbQvSES1baLwa/view?usp=sharing


From a Drasha of Harav Naftali Tzvi Halevi 
Rottenberg, Kossoner Rebbe, Beit 

Shemesh,
Shalosh Seudos, Parshas Meiketz, 5781

To read in full, go to, 
https://drive.google.com/file/d/1BY1WH-sBxsx
9arbXsGQukohKm365Be9W/view?usp=sharing

ברור הדבר שאין שום חיוב 
לקחת חיסון, אם מותר, צריך 

להתבונן בשיקול הדעת. 
אולם המלצתי היא לא לנגוע 

בזה, ובעזרת ה' אני אומר, 
כמובן מי אני לומר - אבל איני 

אומר מעצמי, הסתובבתי 
אצל הרבה גוטע יודן וקיבלתי 

הרבה מהם והתאבקתי 
בעפר רגליהם ובכוחם אני 

אומר, שאין שום מקום 
לחשוש. מי שחי כיהודי 

ועושה השתדלות כיהודי 
למה צריך להזריק בגופו כל 

הארס של הגאוה וכוחי ועוצם 
ידי הזה

It is with certainty 
that there is no 
chiyuv whatsoever 
to get the vaccine, 
[and] regarding 
whether it is 
permitted, [to give a 
psak] would demand 
contemplative 
judgement. 
However, my 
recommendation is 
not to touch it, and 
with the help of 
Hashem…there is 
no place at all for 
worry [that maybe 
not taking it will 
cause one to get 
sick.]

https://drive.google.com/file/d/1BY1WH-sBxsx9arbXsGQukohKm365Be9W/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1BY1WH-sBxsx9arbXsGQukohKm365Be9W/view?usp=sharing


 Excerpt from a Speech given by Harav Bentzion Boaron, 
Senior Dayan, Yerushalayim 

At a gathering on the 21st of Teves, 5781

To read the full speech, go to :
https://drive.google.com/file/d/1OKYOoo1fOB6ZNtEaDuaaxzT6b5nJp
eOL/view?usp=sharing

There are Rabbanim that are misled, all these Askanim 
mislead them, they tell them that the situation is such 
and such…the same thing is today on the subject of 
the vaccines…They take all types of Askanim and make 
their heads crazy with all types of bluffs and nonsense, 
and they publicize that it is a must to get vaccinated.  
They have no idea what kind of harm they are 
causing. The FDA lists 24 potential risks in the vaccine, 
including death, infertility, and other severe problems, 
and where is Rabbi Firer? He doesn’t know about this! 
A professor told me (in regard to Rabbi Firer), “Let him 
come and I will show him, and let him provide an 
answer how is able to lie that there is no issue [with 
the vaccine]…”
There are Rabbanim who do not know anything [about 
the vaccine], Askanim come to them, stand on their 
head and make them crazy, until they sign that it is 
necessary to vaccinate.
… Why should we take the vaccine?! Why should we 
fall into their hands?! Especially [for] an elderly weak 
person it is mamash Sakonas Nefashos...
They are making an outrageous campaign, of tens of 
millions of shekels, in the newspapers and everywhere, 
that we must, must, must get the vaccine. The purpose 
is not truly to care for the tzibbur…

ש כאלה רבנים שהם מוטעים – 
שמטעים אותם כל העסקנים 

האלה, אומרים להם שהמצב כך 
וכך...אותו הדבר היום בנושא 

החיסונים...לוקחים כל מיני 
עסקנים ומשגעים להם את 

הראש בכל מיני בלופים וכל מיני 
שטויות ומפרסמים שחייבים 

להתחסן. הם לא יודעים איזה 
נזקים הם גורמים! הFDA כותב 

שיש עשרים וארבעה סיכונים 
בחיסון הזה, סיכונים של מוות, 

של עקרות, ועוד חמורות, ואיפה 
הר' פירר? הוא לא יודע מזה! 

אמר לי פרו' אחד "שיבוא ואני 
אראה לו ושיענה לי תשובה 
מאיזה כוח הוא משקר שאין 

שום בעיה..."
יש מהרבנים שלא יודעים כלום, 
באים עסקנים, עומדים להם על 

הראש ומשעגים אותם, עד שהם 
חותמים שצריך להתחסן.

… למה לנו לקבל את החיסון?! 
למה ליפול לידם?! בפרט אדם 
מבוגר שהוא חלש וכו' זה ממש 

סכנת נפשות…
עושים פרסומת ממש נורא, 

בעשרות מיליוני שקלים, 
בעיתונים ובכל מקום שחייבים 

לקבל את החיסון, חייבים, 
חייבים, חייבים. אין פה באמת 

מטרה לדאוג לציבור…

https://drive.google.com/file/d/1OKYOoo1fOB6ZNtEaDuaaxzT6b5nJpeOL/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1OKYOoo1fOB6ZNtEaDuaaxzT6b5nJpeOL/view?usp=sharing


From a letter written by Harav Tuvia Shulsinger, Rav of Kiryat 
Ata, Author of Sefer Tuv Haaretz

https://drive.google.com/file/d/12oNozbv0x8lpd3f1ShQeKgz
j9nQhVGGH/view?usp=sharing

הנה כאשר רבים בעולם נחלו בקרונה, ועתה נתחדש על ידי כמה חברות 
בעולם, סוג חיסון אשר לדברי כמה מומחים הדבר מועיל לשמור על הגוף 

מהנגיף.

ובעוד סמי רפואה יוצאים לשוק, קמו וגם ניצבו כמה רופאים ומומחים 
ומתריעים כי בחיסון זה ישנם סכנות רבות, ועלולים לגרום לנזקים 

חמורים בגוף האדם.

מאז חודש אדר תש"פ כאשר החל הנגיף להתפשט בעולם ועד עצם היום 
הזה, אנשי הרפואה חדשים לבקרים מפרסמים חוות דעתם, כל אחד סותר 

דברי חבירו, אומן שונא בני אומנתו, רבים היו חללי הרופאים, מחללי 
הקורונה, קול אנקת החולים אשר הוציאו נשמתם ביסורים נוראים של רעב 

וצמא... עלתה השמימה.

לבתי החולים לא היה ידע כיצד לטפל בחולים, ולעתים הטיפול הרפואי 
החמיר את המצב, וגרם למוות רח"ל.

זאת מלבד התנהגותם החייתית של מהלכי שנים, העטופים בבגדי לבן.

ברופאים לא אזלינן אחר הרוב, כמבואר בשו"ע או"ח סימן תרי"ח סעיף ב'.

כאשר יש מהרופאים והמומחים בעולם המתריעים על סכנות העלולים 
לבוא מחמת החיסון, אין להיכנס לספק סכנה, על מנת לצאת מספק סכנה 

אחרת...

ועל כן יש להמתין עד שיתבררו ויתאמתו הדברים, כי בחיסון זה אין כל 
סכנה, קרוב להצלה, ורחוק מסכנה…

https://drive.google.com/file/d/12oNozbv0x8lpd3f1ShQeKgzj9nQhVGGH/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/12oNozbv0x8lpd3f1ShQeKgzj9nQhVGGH/view?usp=sharing


Here when many in the world have gotten sick with corona, and now 
some companies around the world have innovated a type of vaccine 
that some experts say is helpful in protecting one’s body from the 
disease.
 
And as [these] medical products go on the market, several doctors and 
experts have also stood up and are warning that this vaccine has many 
dangers, and can cause severe damages to the human body. 
 
Since the month of Adar 2020 when the virus began to spread around 
the world to this day, medical personnel consistently publicize their 
opinions, each contradicting the words of his friend…, more were the 
victims of the doctors, than the victims of the corona, the voice of 
groaning of the sick who took their souls out in terrible agony of 
hunger and thirst... 
 
Hospitals didn't know how to treat patients, and sometimes the 
medical care made the situation worse, and caused death.
 
This is besides the animal behavior of those wrapped in white clothes. 

In doctors, we do not follow the majority, as ruled in the Shulchan 
Aruch.

When there are of the doctors and experts in the world who are 
warning of the dangers that may come as a result of the vaccine, one 
should not enter into a Safek Sakana in order to be saved from another 
Safek Sakana…

Therefore, it is necessary to wait until it will become clear and 
verified that there is no danger in this vaccine…



  A Letter signed by 18 Prominent 
Rabbanim in Lakewood



                                                    To the Question of Many
Elul, 5781

Regarding the new vaccines that were released recently against the coronavirus, our opinion in 
this is that, being that ample time has not yet passed to see and know the nature and outcomes 
of these vaccines, and moreover, recently, we have heard of serious adverse reactions  that have 

occurred to individuals who have been vaccinated, and there are those who have died shortly 
after being vaccinated, therefore we are instructing those who ask us that for now one should 

abstain from taking these vaccines.

Harav Osher 
Chaim Lieberman, 
Rav, Khal Zichron 
Shneur; Senior 
Posek in Beis 
Medrash Govoah

Harav Shmuel 
Meir Katz
Senior Posek, Beis 
Medrash Govoah

Harav Yosef Tzvi 
Zimbal, Rav of the   
Westgate Community

Harav 
Binyamin Zev 
Halpern, Rav, 
Beis Levi, 
Westgate

Harav Benzion 
Avrohom Yaakov 
Halbershtam, 
Rav, Khal 
Chasidim, 
Westgate

 Harav Shlomo 
Alexander 
Pollack, Rav, 
Chelek Levi, 
Kollel Vasikin

Harav Moshe 
Shimon Wosner, 
Rav, Chateau Park, 
Sefard

Harav 
Mordechai 
Betzalel Katz

Harav 
Gavriel 
Cohen, 
Rav, Beis 
Medrash 
Tiferes 
Eliezer

Harav Eli 
Burstein, 
Rosh Yeshiva, 
Mesivta of 
Lakewood; 
Rav, Beis 
Medrash Ner 
Dovid

Harav 
Rueven 
Halpern.



Continued…..

Harav Nosson 
Moshe Stein, Rosh 
Yeshiva, Toras 
Chesed

Harav 
Simcha 
Yaakov 
Landau, Rosh 
Yeshiva, 
Tiferes 
Shmuel; Rav, 
Chaneichei 
Hayeshivos

Harav Shmuel Yosef 
Bittersfield, Rav, Beis 
Nochum, Brookhill
Harav Dovid Diskind, 
Rosh Yeshiva, Beis 
Yehuda Elchonon
Harav Yisroel 
Reisman, Rav, 
Chateau Park, 
Ashkenaz
Harav Zalman Leib 
Gruber, Rav, Zichron 
Yoel
Harav Yisroel Chaim 
Blumenthal, Rav, Beis 
Medrash White Street 
Neighborhood



From a shiur by the Sassover Rebbe, 
Bnei Brak, Chanuka, 5781

To see a video of it (in Yiddish), go to:
https://drive.google.com/file/d/1dEr6auRf1vMGRfTDsZfPvv73avG7Z1Yl/v
iew?usp=sharing

ברצוני לומר לציבור, אין ערך היום בעיני הרופאים לחייהם של יהודים.
הייתה לי הזכות במשך הקיץ ובתחילת החורף, להיות מעורב בהצלת נפשות, לא שאני 

הצלתי, אבל אני הייתי השליח, ודרכי ,אחרים עשו להצלת נפשות. עכשיו כשהייתי 
באמריקה, ונתתי תרופות לאנשים שמצבם היה בכי רע, אנשים שממש עמדו לעשות 

טעות קשה וחשבו ללכת לבית חולים, לרופא, שכן "כל באיה לא ישובון". התחננתי 
בפניהם, שלא ילכו לבית החולים, נתתי להם את מה שהבאתי איתי, את הטיפות, 

והאנשים האלו החלימו.
את הטיפות האלה הרופאים לא מרשים לתת! הם לא מרשים! אז הם בפירוש רוצחים!

הרוצחים האלה, באים לומר, שצריך לקחת עכשיו את הזריקה {החיסון } שאגב, אף 
אחד לא יודע מה היא מכילה. יתכן שהיא טובה... מתי נדע שהיא אינה טובה? אחרי 

שיגרמו כבר כל הנזקים?! אז נדע?!
במחילה מכבודם הגדול של העסקנים שהלכו לגדולי ישראל והחתימו אותם על פתק. 

אינני מדבר על העסקנים שצריכים לשמור על האינטרסים של עצמם ולעיתים הם 
מועילים לנו. אני לא מדבר על אף אחד מהם, אני לא מדבר נגד אף אחד מהם. אני קורא 

לאנשים שישמרו על חייהם. שמרו על חייכם ואל תעשו את זה !כי יכולים לצאת מזה 
דברים מרים מאד...

מה החשבון שעושה המדינה ? החיים חסרי ערך מבחינתם, הרי המסחר הוא העיקר 
אצלם. כשאנו באים וצועקים ורוצים להתפלל בבית הכנסת בזמני התפילה, הם לא 

נותנים... מבחינת המדינה, שתדעו, אסור לאף אחד להתחתן השנה. אסור שיהיו יותר 
מעשרה אנשים בחופה, ובודאי שלא בחתונה עצמה. הם רוצים "להשכיחם תורתך". זו 

הגזירה כאן...
והאנשים האלה שרוצים "להציל את נפשות היהודים",  הם מתיווני היוונים. לנו יש חכמי 

ישראל וחכמי תורה, ועל פיהם יישק דבר. לשאלות של פיקוח נפש צריכים סנהדרין. 
לא די בקול קורא מאיזה עסקן שדיבר בשם גדולי ישראל... 

בשנת תש"מ ישבתי שעתיים אצל הרב אלישיב זצ"ל  זה היה בשנת תשל"ט או תש"מ. 
ישבתי איתו, הוא היה אז צעיר ועסקנו בזה, ואחד הדברים שהרב אלישיב אמר לי אז 

היה
"איך אפשר על משהו שנמצא רק שנה, שנתיים, בשוק, איך אפשר לקחת אחריות על 

דבר כזה?! כאלה זריקות, להזריק את זה למישהו? ! מה יקרה אם בהמשך מישהו יינזק 
מזה? תשמעו מה הרב אלישיב אמר לי על דבר שהיה קיים כבר שנה שנתיים, וכבר 

נבדק... "איך אפשר לקחת אחריות !? אסור לקחת את זה בשום אופן בעולם!"...
פתאום עכשיו, זריקה שיצאה מרוצחים גרמנים ורוצחים אמריקאים...הם אלו שהולכים 

להציל את העולם... זה העולם של היום.

https://drive.google.com/file/d/1dEr6auRf1vMGRfTDsZfPvv73avG7Z1Yl/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1dEr6auRf1vMGRfTDsZfPvv73avG7Z1Yl/view?usp=sharing


I would like to say to the public, the lives of Jews have no value in the eyes of the doctors 
today.
I had the privilege during the summer and early winter, to be involved in saving lives… Not 
that I saved, but I was the messenger, and through me, others did to save lives. I was recently 
in America, and I was giving treatments to people who were in a very bad situation, people 
who were really about to make a serious mistake and thought of going to the hospital, to the 
doctor [where we can use the phrase] “all who come do not return." I begged them not to go 
to the hospital. I gave them what I had brought with me, the drops, and these people 
recovered.
These drops – the doctors do not allow to be given! They do not allow! So they are explicitly 
murderers!
These murderers come say that we need to take the injection now, which by the way, no one 
knows what it contains. It may be good ... when will we know that it is not good? After all the 
damage is already done?! Then we will know?! 

With forgiveness from the Askanim who went to Gedolei Yisroel and signed them on a note. I 
am not talking about the Askanim who have to look after their own interests and sometimes 
they are beneficial to us. I'm not talking about any of them, I'm not talking against any of them. 
I am calling to people to watch over their lives. Watch over your life and do not do it! 
because very bitter things can come out of it...
What cheshbon does the state make? Life has no value to them, after all, business is the main 
thing by them. When we come and shout and want to daven in the shuls, they do not 
allow...According to the state, you should know, no one is allowed to get married this year.  It is 
forbidden to have more than ten people at the chupah, and certainly not at the wedding itself. 
They are coming to "make your Torah be forgotten" This is the Gezeira over here. 
.And these people who [supposedly] want to "save the lives of the Jews", are from the Yevanim 
and Misyavnim. We have the Chachmei Yisroel, the Chachmei HaTorah, and we need to act 
according to them. For questions of Pikuach Nefesh, the Sanhedrin must sit. It doesn’t work 
through a kol koreh from some Askan who talks in the name of Gedolei Yisroel...

In the year 5739 or 5740, I sat for two hours with Harav Elyashiv, zt”l, to discuss a big medical 
matter…one of the things that Rav Elyashiv told me then was [in regard to a certain vaccine, 
which was new], "How can one take Achrayus for something that is only on the the market 
for a year or two?!... Who is to say that it won’t cause harm in the future?” And this was on 
something that has been around for a year or two, and has already been tested… he said: 
"How can you take responsibility?!” It is Assur to take under any circumstances!

Suddenly now, a shot that came out of [the hands of] German and American murderers ... they 
are the ones who are going to save the world ... this is the world of today.



From a letter by Harav 
Yekutiel Ohab-tzion,  Rav in 
Teveria and close talmid of 

the tzadik and mekubal Harav 
Dov Kook of Teveria

To see the full letter, go to:
https://drive.google.com/file/
d/1yEz0AI26WQqFZNsIvoXaJ0
x0qpmA0Cxg/view?usp=sharin
g

יש הרבה גדולי עולם בתורה וברפואה 
דס"ל, דלא רק שאינו מועיל למידי, 

אלא גם נזק יש בו, בהכנסת חומר גנטי 
זר לגוף, אשר אין ספק שיתן אותות לא 

טובים בגוף המתחסן. והרי יש בידינו 
ידיעה ברורה על קבוצת אנשים זקנים 

עם נערים, שמתו מיד לאחר קבלת 
חיסון הקורונה, ולפי הנראה זו מכה 

שתגבה עוד חללים, ה' יצילנו מכל דבר 
רע...

... ולכן בנידון חיסוני הקורונה, הרי ידוע 
שכל הרבנים האומרים להתחסן, אין 

להם יד ושם ברפואה, אלא שמסכימים 
עם הרופאים הידועים, או שבני ביתם 

מפרסמים בשמם כאילו הם מסכימים, 
וזה בכדי להסתדר עם רצון הממשלה 

וכיו"ב, ומאידך מרנא ורבנא הגר"ד 
קוק שליט"א, הגם שבאו

לפניו המבינים ברפואה, הוא סובר 
שכל דבריהם הבל, כי בהיות הנגיף 

הזה חזק כל כך, בודאי שיש
חומר אלים בחיסון, והוא מזיק לגוף ולא 

מועיל,

There are many great people in Torah 
and Medicine who are of the opinion 
that this vaccine is not just 
ineffective, but that that it is 
harmful…We know with certainty of 
both old and young people who 
immediately died after the vaccine, 
and it seems that there will still be 
more victims, may Hashem save us…
…It is known that all the Rabbanim 
who say to vaccinate do not 
understand medicine, just that they 
agree with the known doctors, or their 
household members publicize in their 
name as if they agree…On the other 

hand, our master Harav Dov Kook, 
Shlita (mentioned above that he is a 
tremendous medical expert)…he is of 
the opinion that all their words [of 
those promoting the vaccine] are 
nonsense…that there is certainly very 
powerful substance in the vaccine, and 
it causes damage to the body and does 
not benefit…

https://drive.google.com/file/d/1yEz0AI26WQqFZNsIvoXaJ0x0qpmA0Cxg/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1yEz0AI26WQqFZNsIvoXaJ0x0qpmA0Cxg/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1yEz0AI26WQqFZNsIvoXaJ0x0qpmA0Cxg/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1yEz0AI26WQqFZNsIvoXaJ0x0qpmA0Cxg/view?usp=sharing


From a Teshuva written by Harav Shlomo Pollack , Rav 
Chelek Levi, Lakewood,

Chanuka, 5781
To see the full teshuva, go to:

https://drive.google.com/file/d/1dMKFO7yf-giUaF1AZS_HqzZxIUUof
bRq/view?usp=sharing

To hear a speech of Rav Pollack on the subject, go to:
https://drive.google.com/file/d/1GwIeDgeSrsoh9qOE8HodUlT4ZNFs
DAPI/view?usp=sharing

מצינו כאן בטענת אלפי 
רופאים מכל קצוי תבל 
בצעקות אדירות שלא 

שמענו מעולם כזה 
בעולם הרפואה, שהרבה 

מעודדי חיסונים באופן 
כללי, מתנגדים כאן 

לחלוטים, [ובאמת מצינו 
כאן כל החששות 

וכשלונות שיכולים לימצא 
באיזה חיסון מסויים - 

כולם מתיחדים כאן 
בחיסון זה באופן מגדיל 

כמו תחת זכוכית 
מגדלת]. כבר הורו לנו 

חז"ל למה לי קרא סברא 
היא – וזה תשובתי, למה 

עלי להורות לכם מה 
לעשות לך ושפוט 

בסברתכם על פי בירור 
מציאות הדברים.

We find here 
thousands of doctors 
from all over the 
world who are 
shouting loud in a 
manner that we never 
heard before in the 
medical world…many 
who support vaccines 
in general are 
vehemently opposed 
to this vaccine… Why 
must I give out a 
ruling as to what you 
should do, [you are 
able to] go and judge 
with your own logic 
through researching 
the facts.

https://drive.google.com/file/d/1dMKFO7yf-giUaF1AZS_HqzZxIUUofbRq/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1dMKFO7yf-giUaF1AZS_HqzZxIUUofbRq/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1GwIeDgeSrsoh9qOE8HodUlT4ZNFsDAPI/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1GwIeDgeSrsoh9qOE8HodUlT4ZNFsDAPI/view?usp=sharing


From a letter written by Harav Shlomo Pollack, Rosh Chodesh Kislev, 5782
:To read the full letter, go to

https://drive.google.com/file/d/18JIfSmBTZpaSlqI9C-8mHH2OeCDRGj-L/vie
w?usp=sharing

לשאלתך בענין ה׳זריקה׳ למנוע הווירו"ס של קאראנא, הנקראת 'וואקסי"ן' 
מול קאראנ"א. בסייעתא דשמיא לדעתי הקלושה הדבר ברור כשמש 

בצהרים כי אין שום מקום להתיר לקבל זריקה זו, וכן אסור לעודד אחרים 
לקחת, ויש למחות מול המעודדים לקחת [ואינו משנה מאיזה חברה פייז׳ר 

מאדערנ׳א...], וזה דבר מוחלט הן למבוגרים והן לצעירים בין אנשים ובין 
נשים וכ״ש מי שיש לו איזה חולשה מוקדמת בגוף, בין לצורך פרנסה בין 

ליסע מעבר לים לישיבה וכדומה. ואין כאן המקום להתפשר ולדבר בפה רך 
הואיל והדבר נוגע לפיקוח נפש...

כל דברי האומרים ומעודדים לקבל הזריקה, והמתירין לקחת, דבריהם 
מבוססים על חסרון גדול בהכרת הויית המציאות או שמחפשים בלא 

יודעים פשרות לחזור להרגל החיים לעמוד נגד חוקים חדשים בהגבלות 
שונות מול הממאן להתחסן, ובגלל זה נוטים מישרות אמיתית ההלכה 

בפשטותו...

ובפרט שהשכל הפשוט מכיר כי רבים חללים הפילה, רח״ל כמעט אינו 
עוברת יום שאין שומעין על מיתה פתאומית של אברכים וזקנים, דום לב, 

שיתוק בגוף, הפלת עובר, איבוד הוסת, ריבוי דם בקושי לטהר אשה לבעלה, 
מאותן שקבלו הזריקה - תוך ימים, שבוע, ולכל היותר תוך חודש. וזה בדיוק 

נפלא אותו אזהרה שצעקו והזהירו אלפי רופאים ומדענים מכל קצוי תבל, 
בהסברת ובהבנת גרם ההיזקות שלב על נבי שלב למה זה יהי׳ הפועל יוצא 

של הזריקה לכמה אנשים, ואכמ״ל בזה.
ואוכל להעיד בעצמי אישית מכלי ראשון על כמה מקרים רח״ל, ואצטט קצת 

מהם להמחיש מציאות היום יום...ואם אזכיר כל מה שאני מכיר בעצמי 
יכלה הזמן והדף והמה לא יכלו - אם מעכ״ת רוצה לברר בדיוק אמיתית 

הדברים בבקשה להתקשר אלי…

https://drive.google.com/file/d/18JIfSmBTZpaSlqI9C-8mHH2OeCDRGj-L/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/18JIfSmBTZpaSlqI9C-8mHH2OeCDRGj-L/view?usp=sharing


Translation:To your question regarding the "injection" to prevent the coronavirus, which is 
called “vaccine” against corona. With help from above, according to my opinion, it 
is as clear as the sun at midday that there is no basis whatsoever to permit 
taking this injection, and so too is it Assur to encourage others to take it, 
and one should protest against those who are encouraging people to take it 
[and it doesn’t make a difference from which company Pfizer, Moderna…], and this 
is an absolute thing both for adults and the young, men or women, and all the 
more so for someone who already has a prior weakness in their body, whether [it 
is] for the sake of Parnassah or for travel to Yeshiva overseas and the like. And 
this is not the place to compromise and to talk in a soft manner since it is a matter 
of Pikuach Nefesh…

All the words of those who say and encourage to get the injection, and of those 
who permit it, are based on a great lacking in recognition of the reality or are 
unknowingly looking for compromises to be able to return to the accustomed ways 
of life, [at a time when there are] new laws with various restrictions placed on the 
one who refuses to vaccinate, and this causes them to bend from the straight truth 
of the Halacha in its’ simple form…

And especially when plain logic recognizes that [the shot] caused harm to many, 
r”l, almost a day does not pass in which we do not hear of a sudden death of 
Avreichim and Zekenim, cardiac arrest, paralysis, miscarriage, loss of menstrual 
cycle, women overbleeding, among those who have gotten the injection – within 
days, a week, and at most a month. And this is exactly the same warning that 
thousands of doctors and scientists from all corners of the globe screamed  and 
warned about, with explanations and understanding the cause of the damages 
step by step as to why this will be the effects of the injection in some people, and 
there is no place here to be lengthy about this.

And I myself can testify personally from first-hand on a number of incidents, r”l, 
and I will cite some of them to demonstrate the day-to-day reality…And were I to 
mention all of what I myself know, the time and paper will be finished before 
that – if his honor wants to verify exactly the truth of these, please contact me.



Words of Harav Aryeh Malkiel Kotler, Rosh Yeshiva, Beis 
,Medrash Govoah, Lakewood

As quoted by Harav Shlomo Pollack in the 
above-mentioned letter

לפני שבוע פגשתי ראש 
הישבה דפה הגאון ר׳ אריה 

מלכיאל קוטלר שליט״א 
בחתונה והוא גם הוא סיפר לי 

כמה עובדות של אנשים שהוא 
מכירם אישית שקיבלו 

היזיקות קשות או נפטרו אחרי 
הזריקה, ובפרט כאב לו על 
דבר ברור שבאיזה סמינר 

בא״י - שישים מבנות ישראל 
מתוך שבעים ושתים שקבלו 
הזריקה איבדו הוסת לגמרי..

A week ago I met the Rosh 
HaYeshiva from here 
(Lakewood), Hagaon Rav 
Aryeh Malkiel Kotler, 
Shlita, at a Chasunah and 
also he told me a number 
of incidents of people that 
he knows personally that 
experienced severe 
damage or passed away 
after the injection. And in 
particular it pained him 
about a certain seminary 
in Eretz Yisroel in which 
sixty out of seventy-two 
Bnos Yisroel completely 
lost their cycles after 
taking the injection...



Harav Shlomo Pollack   
Harav Yoel Moshe Friedman  
Harav Daniel Green

כ"ב מרחשוון ה'תשפ"ב
עת צרה היא ליעקב

נתאספנו יחד אנחנו הח"מ לדון בענין ה"וואקסין" 
 החדש ממין mRNA (ונכלל בזה גם ממין 

(“Adenoviral vector DNA” ושמענו חוו"ד מומחים 
גדולים הבקיאים בתחום זה, וכן על ידי רופאים 

מייצרי טיפול הmRNA  בעצמם שהעידו על פעולתם 
(רופאים רגילים אינם בקיאים כלל בענינים אלו, 

, NIH ,CDC ואינם רק מקיימין מה שהממשלה
וכדומה, מורה להם, כידוע), והראונו הסכנות 

הגדולות וההיזיקות הכרוכות בזה, וגם שהממשלה 
וה"פארמאסיוטיקאל קאמפאניס" מכחישים הרבה 

בזה, וגם מעלימים ומכבידים מאד לידע בבירור גמור 
 mRNAהתוצאות המרות שכבר נגרמו לאלו שלקחו ה

הזה. וגם מעכבים בכל אופנים שלא יתפרסמו 
 ההיזקות בין בMedia  ובין בInternet כידוע. 

וגם שמענו עדויות מאחינו בני ישראל שנחלו, ויותר 
מזה רח"ל, וגם מה שמזיק להמשך הדורות. והעולה 

על כולנה דבמקום שיש רפואות בדוקות ופשוטות, 
כיחשו בזה ואסרו להשתמש בהם, ועשו כל מה 

שביכולתם שיהא פחד ולא רפואה בעת שהם עצמם 
ידעו שאלו הרפואות מועילים. 

ועל של עכשיו באנו שאישרו הmRNA הזה גם 
לילדים, דלכולי עלמא אין בהמחלה שום סכנה להם, 

ובדעתם לחייב את הילדים כדי להגיע לתלמודי 
תורה ובית חינוך לבנות רח"ל. 

על כן באנו לגלות דעתנו לפי התורה הקדושה 
הלכה למעשה :

 
א) על פי תורה איסור חמור ליתן או לעודד 

הmRNA הזה לילדים, בחורים, או בתולות, אף אם 
לא יוכלו לילך לישיבה מעבר לים וכדומה. חייבים 

למחות נגד זה, וכל מי שבידו למנוע זה חייב 
לעשות כן בכל התוקף.

ב) הרבה היזיקות נגרמו למעוברות (יש שתולים 
 "antibodies" ויש שתולים זה ב SM102 את זה ב
שלוחמים נגד ה"פראטין" הנקרא Syncytin-1-או 

בגרמת micro blood clots והצד השוה שבהן 
שמזיק ושייך בזה איסור השקת כוס עיקרין). וע"כ 
אסור להם ליקח את הmRNA ובכלל זה לבריאים 
כל זמן שיש חשש להמשך קדושתן של ישראל יש 

להתרחק מזה.

ג) לזקנים צריך בירורים עוד (וכנ"ל שמעלימים המציאות 
וקשה לברר) אבל למעשה רואים breakthroughs שלכאו' 

אין חילוק בין אלו שלקחו הmRNA לאלו שלא לקחו. 
ומספר החולים מחמת הקאראנא בערך שווים. ומצד שני 
יש הרבה סכנות והיזיקות לזקנים גם כן, וכבר שמענו על 

 mRNA הרבה זקנים שנפטרו זמן קצר אחרי שקיבלו ה
ועל כן שב ואל תעשה עדיף, ובפרט שיש דרכי רפואה 

אחריני .
כן נתברר לנו - על ידי עורך דין העוסק בזה, כשהראה בעליל מהו בערך 

המציאות האמיתי כפי היכולת שלנו לברר ממה שהם אומרים. ויש לידע שמה 
שהם מפרסמים להיפך יש בזה הרבה שקרים, לדוגמא מי שמת מקאראנא תוך 

י"ד ימים אחר לקיחת הmRNA נקרא אצלם unvaccinated ויש עוד דוגמאות 
ואכמ"ל, וכדי לבוא לבירורים אמיתיים צריך חיפוש אחר חיפוש עד כמה שידינו 

מגעת. 

ד) שמענו עדויות מאחינו בני ישראל וגם מומחים בתוך 
התחום שמי שלקח ה mRNA הזה אם יהיה בקירוב מקום 

 shedding למעוברות יכול לגרום היזק, ונקרא בלשונם
(והם משתמשים בזה בבעלי חיים באופן שאי אפשר ליתן 

וואקסינען לכולם, שנותנים לחלק מהם, ומתפשט ע"י 
shedding לבעלי חיים אחרים) ולעת עתה אין בירור עד 

כמה זמן שייך ה shedding ,ועכ"פ עד שתי שבועות לאחר 
קבלת הmRNA טוב להתרחק מלהיות בקירוב מקום 

למעוברת. 
ה) באיסור לפני עור לא תתן מכשול נכלל שאסור כל מיני 

עידוד, שוחד ממון, ולחץ הן בדיבור או מעשה כדי 
.mRNAשהפועלים וכדו' יקבלו ה

כל הנ"ל הוא רק מענין התוצאות המרות שנראו כבר, אבל 
המומחים מזהירים ומתריעים על העתיד ה"י. 

ומי שאמר לעולמו די יאמר לצרותינו די. 
הכו"ח 

נאום הרב יואל משה פרידמאן דומ"ץ, רב דבה"מ תורת 
חיים ריבניץ

נאום הרב שלמה אלכסנדר הלוי פאללאק דומ"ץ, רב דבה"
מ חלק הלוי, לייקוואוד

 נאום הרב דניאל יונתן גרין דומ"ץ, מגיד שיעור, קראון 
הייטס



We the undersigned convened together to render judgement regarding the new "Covid 19 vaccine" (which 
we shall henceforth refer to as "injection," "vaccine," or "mRNA," although our intention is to include the 
"Adenoviral vector DNA" vaccine as well), and we heard testimonies from experts whose expertise is in 
this field. We also heard from doctors who invented and manufactured the mRNA, who testified as to its 
function (most doctors in medical practice are not experts in these matters at all, and from our experience 
and as is well-known, they merely relate the information provided to them by the NIH, CDC, etc.). They 
illustrated to us the profound danger and harm inherent in this new technology. They showed us how the 
governmental agencies and the pharmaceutical companies deny this fact, and how they conceal the data, 
making it so difficult for the public to realize the severe adverse reactions and mortalities that have 
befallen so many people who received the injection. We were also made privy to how they withhold the 
said information
through various means, preventing the injuries and deaths from being publicized by the media or on the 
internet, as known.

We also heard testimonies from our fellow Jews who suffered injuries, and even worse Heaven forfend, 
and also how this injection is harmful to procreation and fertility. And most importantly – we heard how 
there are tested and simple medications that have been successful in treating this disease, yet the 
governmental agencies have denied this, and even outlawed the said medications, doing everything they 
can to promote fear, not health – despite the fact that they themselves were aware that these medications 
work.

And now they have approved the mRNA for children as well – for whom it is universally known and is 
accepted fact that the disease presents no risk of danger – and their intention is to mandate the injection 
for children as a requisite for attending yeshivas and religious girls' schools, Heaven forbid.

The evidence presented, which includes reports of injuries actually due to the vaccine, or reasonably 
suspected to be due to the vaccine, as well as scientific knowledge suggesting the vaccine will cause, or 
may reasonably be suspected to cause, harm (until proven to the contrary by adequate testing), provides a 
level of concern that exceeds Halachic standards.
Therefore, we hereby express our rabbinic decision, as per the teachings of our holy Torah – a definitive 
Halachic ruling:

1) It is absolutely forbidden to administer or even to promote this injection to children, adolescents, 
young men or women; even if it means that they will not be permitted by the government to attend 
yeshiva or seminary or to study abroad, etc. It is an explicit obligation to protest against this mandate, 
and anyone who can prevent the injection from being forced upon our youth must do so, forthrightly 
and emphatically.
The above admonition is in addition to the otherwise Halachically reprehensible nature of the injection:
1) due to its Halachically problematic ingredients; 2) due to the fact that no one is liable for the possible 
damages caused by the injection, unlike most other contemporary medical treatments and therapies; and 
3) because administering the injection to one's child assists the government in forcing other children to 
take it as well.

2) Much harm appears to be caused to pregnant women as a result of the injection (possibly due to the 
antibodies that the body develops against the protein called Syncytin-1, or from the SM102, or from the 
micro blood clots caused by the injection). The common denominator here is that it is harmful for a 
pregnant woman, and that it may be considered a violation of the prohibition of sterilization or 
preventing fertility). As such, it is forbidden for them to take this injection.
Included in this are all healthy adults who are of child-bearing age – they too should stay away from the 
said injection. (There are many reports of women who do not stop bleeding for many months as a result 
of taking the injection, making it impossible for them to achieve ritual purity, Heaven forbid. And for 
men, there are many reports of the injection leading to deficiencies in potency, Heaven forbid.)



Significant follow-up acknowledgement:
We have been advised that the product label for the Pfizer injection states: “Available data on COMIRNATY 
administered to pregnant women are insufficient to inform vaccine-associated risks in pregnancy.” We have 
also been advised that the CDC is conducting studies where there is an “urgent need” to study the effect of 
the vaccines in pregnancy. We have been further advised that the product label for the Pfizer vaccine states 
that it has “not been evaluated for the potential to cause carcinogenicity, genotoxicity, or impairment of 
male fertility.” We consider that the risks inherent in these statements are Halachically unacceptable.

3) For older adults and the elderly, further clarification is needed (but as mentioned above, there are 
efforts to obscure the data, and it is presently difficult to attain accurate clarification). However, 
practically we have seen breakthrough cases, indicating that there is no substantial difference between 
those who received the mRNA and those who did not. The number of Covid patients are about the same, 
comparatively, in both demographics.
It has also come to our attention, thanks to the testimony of an attorney who closely monitors the 
promulgation of misinformation, who showed us how to interpret the true reality and frequency of injuries 
and mortalities from the data being shared. It should be known that much of the data the government 
agencies report is deceitful. For example, a Covid death that occurs in a person after receiving the injection, 
if it happened within fourteen days of receiving the injection, is listed as an "unvaccinated" death. For the 
sake of brevity, we will not go into further particulars; but let it suffice to say that there are more examples 
of this gross misrepresentation. In order to ascertain the truth and arrive at accurate findings, we really 
must examine the matter further – to the best of our ability.
Alternatively, there are many injuries and risks involved that can reasonably be suspected as having been 
caused by the injection for adults and senior citizens as well, for we have witnessed many elders who 
passed away shortly after receiving the mRNA.
Therefore – it is best to err on the side of caution and abstain from taking the injection, rather than 
endangering one's life by performing an action that can engender immediate and direct harm. Especially 
since there are other medical treatments that work, as mentioned, and that are not harmful.
(It is also proper to emphasize the importance of using the treatments very early, which has been shown 
to enhance their effectiveness. In addition, we cannot understate the importance of becoming more 
educated about the true facts – for example, by watching the testimonies – and in this way, assuaging the 
fear that has overtaken so many).
4) We have heard testimonies from individuals and from experts in the medical field, suggesting that it 
may be dangerous for pregnant women to be around people who have had the injection. This can be due 
to a phenomenon called "shedding," as it pertains to some types of vaccinations and gene therapies as 
discussed in the FDA’s guidance on shedding from gene therapies. It is unclear whether it applies to the 
gene product only (the spike protein) or also to the genetic message (the mRNA or the adenoviral 
vector). It is unclear how long the shedding might be taking place – i.e., how long a recipient of the 
injection can affect a pregnant woman by being in her proximity. Hence, it is best to err on the side of 
caution – a minimum recommendation of distancing oneself from a pregnant woman for at least two 
weeks after receiving the injection is strongly suggested (although some have suggested that the effect 
may last up to ten months, or may even be indefinite).
5) The prohibition (Leviticus 19:14) of putting a stumbling block in front of a blind person – i.e , assisting 
or enabling a person to violate a transgression – includes verbal encouragement, offering monetary 
incentives or other bribes, verbal pressure or actual threats, to coerce employees, etc., to receive the 
mRNA.
In all the above, we only taken into account the tragedies that have already befallen our community 
members – not long term effects, premonitions and frightening forecasts expressed in many of the 
testimonies we heard. May the Alm-ghty save us. . May the One Who said "enough" when creating the 
world – say "enough" to our suffering.



From a Drasha by Harav Yosef Zalman Bloch, Rav of 
Lakewood Minyan [Monsey] and Rosh Kollel Eitz Chaim

To hear a recording, go to:
https://drive.google.com/file/d/1dOwinem_ky0pFStt0mCorpUPG

Y_ngT0d/view?usp=sharing
Let me begin by saying the following: I don’t really need to add to the discussion. Anybody who will 
study the subject intensely, who will do his own research, will see the truth and will have such a 
pachad that there will be no discussion necessary…It’s horrendous and frightening what’s 
happening right now, and also what ch”v could happen in the next few years.

The benefits of the vaccine are mamash a joke. Baruch Hashem without the vaccine things were 
fine. The entire matzav had subsided and everything was on a good matzav. For people below age 
seventy, they said the recovery rate was over 99.5% [for young people it was 99.997%], and there 
was very little sakanah. All of a sudden now they are pushing the vaccine, not stam. I don’t 
remember in my lifetime such a huge push of propaganda non-stop to get people to take it. That 
itself should show you something is fishy, something’s wrong here. And they’re pushing it even on 
children. One of the biggest chasdei Hash-ems was that children were completely absent from the 
picture. Baruch Hash-em children didn’t get it. Now they want to push the COVID vaccine on 
children. Why?!

Now as I’ve said there is nothing to talk about, it’s not necessary to discuss this; if you do your 
research you’ll find the truth yourself. The problem is that the frumme oilam gets the newspapers, 
and they see a report from Associated Press, CNBC, Reuters, CBS, and they think they have the 
information. However, all the frumme
newspapers get their information from the mainstream media. So they’re just regurgitating all of the 
shkarim that are coming from all of the goyishe sources, without any kind of information about the 
truth, or what’s really happening. Now, the frumme oilam doesn’t realize the amount of propaganda 
that’s being hoisted on the world. There is immense pressure now being employed to convince 
people to take this so-called vaccine. And people are unaware of the truth. Now of course, many 
people have a vested interest in pushing it, and there are many temimim who haven’t learned to 
mistrust the sheker, and they feel that if you’re against this vaccine you must be a prehistoric 
creature who doesn’t understand what’s going on in the world, and you don’t understand the 
necessity for a vaccine. But that’s not the truth.
What’s happening is that in Eretz Yisroel they are having hospital admissions of hundreds of people a 
day. The doctors say they can’t talk, if they open their mouth the government will take away their 
license, or worse. There is a terrible milchamah going on; they want to push this vaccine. The 
dangers are o’yom v’norah. I’ll give you another Hochachah how much sheker is going on. There are 
two 100% safe medications that help with corona, Baduk U’menusah. One of them is 
hydroxychloroquine, the other one is ivermectin.

https://drive.google.com/file/d/1dOwinem_ky0pFStt0mCorpUPGY_ngT0d/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1dOwinem_ky0pFStt0mCorpUPGY_ngT0d/view?usp=sharing


The government has fought bitterly to prevent them from being used. They were previously easily accessible 
medications. Today it’s difficult to get them because the doctors are afraid to prescribe them. Why? Because 
they cure corona. Why did they take away the medicines? The answer is that they wanted to push the 
vaccine. So this is not some conspiracy theory, it’s a metzius. You can see with your eyes what’s happening. 
Doctors who have spoken up have lost their practices, and they’re being rodef any doctor who wants to 
speak out about his experience. A doctor puts a short video online telling people to watch out because of his 
own experience, and it’s taken down within ten minutes. There’s a huge Milchamah going on…

…Their family doctor tells them to take this vaccine, and they take the vaccine. They don’t understand; your 
family doctor has no ne’emanus on this topic… A doctor called me and asked me, “Why are you telling 
people not to take the vaccine”…I told this doctor: “I want to tell you something, Doctor; I‘m not calling you 
a liar, but every single person you’re relying on, all the way up the chain, including Dr Fauci, is lying. They’re 
all lying. And you’re telling people to take the vaccine. What are you afraid of that you have to tell people to 
take the vaccine, of losing your license?”

The most prestigious medical magazines in the world…printed articles that were total garbage and lies 
against hydroxychloroquine. For the first time in history, The Lancet had to retract a previously printed 
article, ah shandeh v’charpah. Why did they print it? They printed it as part of the propaganda. Now, this is 
the point; it is not necessary for me to convince you, if you do your research you’ll be convinced long before 
you’re finished. You’ll be horrified long before you’re finished. The only thing I have to tell you is DO YOUR 
RESEARCH! Don’t let
someone inject you, your father, and your children with some kind of a stuff that you don’t know anything 
about. Your family doctor has no ne’emanus anymore. You have to do the research yourself. With this 
so-called vaccine, zul der Eib-ishter upheeten, there are some people who die as soon as they get it. Some 
people die two weeks later. If they die two weeks later, right away the story is, “Oh, who said it was from the 
vaccine? It’s normal for a twelve-year-old child to die two weeks later. It’s normal for a forty-year-old person 
to die a few weeks later. Who said it has to do with the vaccine?” Olam hafuch! By COVID if someone died 
six months later from a traffic accident, it was because of COVID. But if someone got the vaccine and lasted 
fifteen minutes before he keeled over, they say; “Who said it was from the vaccine? Maybe it was something 
else.” Sheker, sheker...

People tell me, I have to take the vaccine because I want to go to Eretz Yisroel. Are you crazy? Is it worth 
taking a chance with your life to go to Eretz Yisroel? Again, this is not a vaccine, this stuff is terrible, terrible, 
terrible. What it’s doing to people is o’yom v’norah. And what scares me the most is that there are serious 
chashashos that some people may not be able to have children after taking this vaccine. It’s nogeah right 
now; women are having very weird kinds of problems that have never been experienced before. Shomer 
Nafsho Yirchak Mei’hem. Do not go near this vaccine! Be very, very careful. It’s absolutely forbidden to take 
this vaccine, assur b’hechlet. Do your research, and you’ll see I’m right. Hashem yishmireinu and the 
Eibishter should quickly send a refuah shleimah to all the Cholei Amo Yisroel.



A Letter written by Harav Yosef Zalman Bloch
                                Elul, 5781

 נדרשתי לאשר שאלוני לכתוב את הנכון בענין החיסון נגד ה"קורונא וויירוס" הנפוץ היום. והנה 
צריכים לידע שמפיצים שקרים גמורים ומוחלטים בלחץ איומים ופחד רדיפות נוראות. הלא תראו שלא 

די אשר מנעו בכח – ועדיין מונעים - את הרפואות המועילות הבדוקות, אלא עכשיו על אף השמועות 
הבלתי פוסקות על המתים בגלל החיסונים, וגם מכות גדולות ונאמנות, מכף רגל ועד ראש אין בו 

מתום, כולם מצויים בהחיסונים האלה. - ולא עוד אלא שרואים בחוש אשר אין החיסונים מועילים כלל 
למניעת הפיגוע, ולמניעת ההדבקה, ולדבריהם מועילים רק להקל החולי, ואעפ"כ מפרסמים שיקחו הכל 

את החיסונים!!! 

ודוגמא מהשקרים הגדולים; מפיצים שרוב החולים החמורים והמתים הוא מאותן שלא לקחו החיסון! ומה 
האמת? אינם מחשיבים לאדם כ"מחוסן" לאחר זריקה אחת, וגם לא לאחו שני זריקות! עד שיעברו עליו 
שני שבועות (כי לדבריהם זקוקים ארבעה עשר יום עד שהחיסון תעשהו מחוסן גמור), ולכן כל מי שמת 
או נחלה חמורות על ידי החיסון עצמו תוך השני שבועות מוסיפים אותו למספר המתים בלי חיסון !! ועוד 

שקרים ומשחקים כאלה לרוב! 

עוד זאת יש לדעת אשר הזריקה הזו של Mrna לא נבדקה כאותם הזריקות הרגילים, ופעולתה שונה 
בהחלט, עד שיש להסתפק אם בכלל תוגדר כרפואה. 

גם למעוברות דורשים שיתחסנו ! הרי זה לא נשמע מעולם בכללי הרפואה שימליצו ליתן איזה תרופה 
למעוברות טרם נבדק באלף בדיקות שאינו מזיק. ובפרט שצעירים פחות מבני ששים כמעט שאינם 

מסוכנות כלל מהוויירוס, למה יכנסו לסכנה. - וכבר נשמע בין החיים כמה וכמה שחיסלו את הולד על 
ידי החיסון, ה' ירחם.

 והגרוע מן הכל, שנתנו עיניהם גם בהילדים, אשר אין לדבר שחר כלל! היתה זו חסד ה' נורא אשר לא 
נגעה המגפה כלל בילדים, היפך מכל מגפה שבהסטוריה, ומה צורך בחיסון כשאין שם חולי? והרבה 

ילדים לקו כבר במחלות הלב ר"ל על ידי החיסונים האלה, גם יש שמתו ר"ל הי"ד.

כל הממליצים בטיב החיסונים או שאינם מבינים כלל ומאמינים בעיניים סגורות להשקרנים הנוראים 
שמושלים בהם (אבל גם שוגג ברציחה קראו הכתוב "רוצח"), או מחמת יראתם לנפשם ולפרנסתם 

החליטו להלוך בתלם עם הורגי נפשות. 

בעזרת ה' נראה שהצרה של ה"קורונא" עוברת ממנו ב"ה, ורק נשאר צרת החיסונים, ויהי רצון שתכלה 
שנה וקללותיה, ותחל שנה וברכותיה, ויגיע עת הגאולה על ידי משיח צדקנו מהרה, אמן כן יהי רצון. 



In response to numerous requests to explain to our Olom what is right in the “Vaccination” debate; what 
needs to be understood is that there is a massive propaganda campaign pushing the vaccine, which uses 
absolute lies and misinformation, with tremendous pressure of threats and terror of fearsome persecutions. 
You can see their deep evilness from the way they removed the medications that were efficacious for the virus 
from the market and are still blocking physicians from prescribing and pharmacists from filling prescriptions 
for those medications that have been proven effective. 
Even according to the purveyors of the “vaccines,” the effectiveness is not to prevent catching the virus and 
becoming ill, and also not to prevent transmission of the illness to others. Its sole benefit  –according to the 
liars themselves  – is that the illness that they WILL catch despite being vaccinated will be less severe. 
The information that is flooding the various non-controlled media about the terrible dangers of the 
“vaccines,” both as to deaths and as to horrific illness, disabilities, and miscarriages, with thousands upon 
thousands of people reporting their personal experiences, doesn’t even cause the powers that be to pause in 
their pursuit of a 100% vaccinated populace, with zero regard for the outcome – from which consequences 
they have conveniently exempted themselves. 
Just ONE example of their huge and ubiquitous lies, they keep saying that most of the deaths or serious illness 
is among the unvaccinated. The truth however is that they do not consider someone vaccinated after one 
injection, or even after two injections, until fourteen days have gone by since the last injection, so anyone 
who DIES EVEN FROM THE INJECTION ITSELF within those 14 days is added to the death toll of the 
unvaccinated!!! And many many more lies and “games” like these!! 
…They insist on injecting even pregnant women! WHY?? Young people are at minimum risk from Covid to 
begin with, and the “vaccines” were not tested on pregnant women, in fact they were deliberately excluded 
from the very first tests, and it has been accepted truth for ages to protect pregnant women! What EVIL is 
behind this push for Universal Vaccination! 
Worst of all! They now have cast their eyes even on the children, which has NO logical basis! One of the 
Almighty’s greatest kindnesses was that throughout the fearsome days of 2020, the children were for some 
reason exempt from any illness! If no illness exists, why then vaccinate? And many children have already 
suffered adverse effects! 
The trust that the medical profession built up with the public through the ages has dissipated. It is a shame 
and a tragedy that your family doctor, your pediatrician, your obstetrician, may have neither the wisdom nor 
the honesty nor the courage that you trusted them to have.
All of those in authority who are preaching FOR the “Vaccine” are either 1) duped, and understand nothing, 
and are simply following blindly the genocidal LIARS who rule over them (yet let us not forget that the Torah 
calls even a negligent killer, a “murderer” OR 2) have been frightened by threats to their livelihoods, or their 
very lives, into going along with this mass murder. 
Baruch Hashem, it seems that the Plague of Covid is receding; now all that’s left is the Plague of the 
“Vaccines.” May HKBH bless us that this year should be a bountiful one, in Health, Wealth and Peace, and may 
Moshiach come to Redeem us from the Golus to bring us to Yerushalayim in Joy!



From Harav Avrohom Yechial Deutch, 
Rav of Maale Adumim, and close 

Talmid of Harav Elya Ber Wachtfogel, 
Rosh Yeshiva of South Fallsburg, in 

his sefer Etz Erez, Adar 5781 
To see the rest, go to:
https://drive.google.com/file/d/12jf3
UvQRXZ_eHItyJm03lmfZOpLT0uZu/vie
w?usp=sharing

Recently I heard from the Rosh 
Hayeshiva, Harav Elya Ber Wachtfogel, 
Shlita, that even if the general medical 
world is to approve vaccines for 
corona, to him it is certain that there 
is a real sakana involved, besides for 
various trappings, and he instructed 
me to sign on a Kol Korei, and he said 
that even the top doctors recognize 
the danger, and in his words, “Those 
who are truly experts say that there is 
a sakana. I researched the topic in 
depth, and I am certain that whoever 
says that there is no sakana, either he 
does not know (the facts), or is not an 
expert.”

רק לאחרונה שמעתי ממו"
ר ראש הישיבה, ארי 

שבבבל, הרב הדומה 
למלאך, הגרא"ד ווכטפוגל 

שליט"א שאפי' אם עולם 
הרפואה הכללי מאשרים 

חיסונים לקורונה, ברור לו 
שיש בו משום סכנה ממש, 

חוץ ממכשולים שונים, 
והורה לי לחתום על קול 

קורא, ואמר שאפי' גדולי 
הרופאים מכירים את 

הסכנה בדבר, ובלשונו 
הטהור שיצא מפה קודשו, 

"אלה שבאמת מומחים 
אומרים שיש בו משום 
סכנה, ובדקתי הנושא 

לעומק, וזה ברור לי שמי 
שאומר שאין בו שום 

סכנה, או שאינו יודע, או 
שאינו מומחה"

https://drive.google.com/file/d/12jf3UvQRXZ_eHItyJm03lmfZOpLT0uZu/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/12jf3UvQRXZ_eHItyJm03lmfZOpLT0uZu/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/12jf3UvQRXZ_eHItyJm03lmfZOpLT0uZu/view?usp=sharing


Words of Harav Shamai Kehos Hacohen Gross, leading Dayan in 
,the Belzer Community and Mechaber Sefer Shevet Hakehasi

as quoted by Harav Avraham Yechial Deutch in the Sefer 
V’Darashta V’chakarta, p 112

הגאון הגדול בעל 
השבט הקהתי 

שליט"א אמר לי: 
"פלא הדבר ממש, כל 

יום מגיעים אלי עוד 
ועוד עדויות מכלי 

ראשון על מקרים של 
תופעות לוואי קשות 

מהחיסון השלישי, 
דברים שלא ראיתי 
ולא שמעתי בחיסון 

הראשון והשני, חלקם 
נשים שנפגע מחזור 
הוסתות שלהם אבל 

זה לא סכנת חיים, 
וחלקם מדובר על 
סכנת חיים ממש 

בלב וכדומה ."

And Hagaon Hagadol 
the author of the 
Shevet Hakehasi, 
Shlita, told me: “It is 
mamash a wonder, 
every day I receive 
more and more 
firsthand testimonies 
on incidents of severe 
side effects from the 
third [dose of the] 
vaccine, things that I 
didn’t see or hear in 
the first two vaccines, 
some of them women 
whose cycles got 
messed up but this is 
not life-threatening, 
and some are 
mamash life-dangers 
in the heart and the 
like.”            



Words of Harav Matisyahu Deutch, Rav from the Eidah HaChareidis 
in Ramat Shlomo, Yerushalayim; Head of the Refuah and Halacha 

Institute, Yad Ramah; and Mechaber Sefer Nesivos Adam
As quoted by Harav Avraham Yechiel Deutch in the Sefer 

V’Darashta V’chakarta, p 112

 And the Gaon,
 the author of
 the Nesivos
 Adam, Shlita,
 added to me in
 regard to the
 above that
 recently he had
 a number of
 incidences of
 miscarriages and
 even very close
 to the birth, r”l,
 by women after
 .the vaccine 

והוסיף לי בהנ"ל הגאון 
בעל הנתיבות אדם שליט"

א רבה דהעה"ח רמת 
שלמה ונשיא מכון רפואה 
והלכה יד רמה בירושלים, 
שהיה לו באחרונה במכון 

כמה מקרים של הפלות 
ואפילו ממש לפני הלידה 

רח"ל אצל נשים אחרי 
החיסונים.



Excerpts of the Conclusion of the Beis Din of Maale 
Adumim on the vaccinations of children, after hearing 

many hours of expert testimony from all sides
To see the complete published manuscript, V’Darashta V’chakarta (in 
Hebrew), go to:
 
https://drive.google.com/file/d/1TEZDJqnOECMwc4jkYzBf_-eA48t
D6IlO/view?usp=sharing
(Pages 31-33 has the full conclusion in English.)

Harav Shlomo 
Zev Carlebach 

Dayan
Member of the 
Federation of   
Dayanim for 
American 
Immigrants in 
Israel;
Dean of the Rav 
Moshe 
Soloveitchik 
Beis Medrash 
L’Hora’ah, 
Yerushalayim

  Harav Efrayim 
Landy 
  Dayan
Av Beit Din of 
“Ushfat’tem Tzedek"
Ramot, 
Yerushalayim;
Rav of Kehillas 
Aderes Eliyahu, 
Givat Zev;
Member of the Maale 
Adumim Beit Din

Harav 
Avrohom 
Yechiel 
Deutsch 
 Av Beis Din
Dean of the 
Ksav Sofer 
Research 
Institute;
Mechaber Sefer 
Etz Erezb

לאחר קבלת העדויות של מומחים בכירים עולמיים ...

כהיום ברור שעפ"י דעת חכמינו ז"ל קשה מאוד להגדיר שם מומחה ‘המכיר את החולי' 
בענין חיסון קורונה לילדים, [ובודאי שאין לעסקן רפואי או לרופא משפחה או ילדים, דין 

‘מומחה' בזה, ודעתו אינה מעלה ומורידה כלל להלכה ולמעשה]. 
גם הפרופסורים היועצים הבכירים של משרד הבריאות, מודים שההחלטה לתת חיסון 

לילדים מוגדרת כ"החלטה קשה", היות שיש סיכון מסויים לדבריהם לכאן ולכאן. 
לדעת כל הרופאים בלי יוצא מן הכלל, אינו דומה ואפילו במקצת, הסכנה של חולי 

הקורונה במבוגרים לסכנת החולי שבילדים...
ולדברי המומחים במשרד הבריאות בארץ ישראל, אחד הצדדים העיקריים לתת חיסון 

לצעירים הוא כדי למנוע שלא ידביקו את המבוגרים.  ומצד דין תורה הוא
נחשב לחשש רחוק [או רחוק מאוד]...

לדברי פרופסורים מומחים יש אלפי מקרים של תופעות לוואי שאינם מדווחים למשרד 
הבריאות בארץ ישראל. ויש תחת ידם תיעוד להנ"ל. וכן כמה רופאי משפחה בקופות 

חולים שכונתיים אישרו והעידו לפנינו כהנ"ל. וגם ראינו בכלי ראשון אצל שא"ב כמה 
מקרים חמורים של תופעות לוואי שבודאי לא מדווחים, גם אחרי החיסון השני והשלישי 

למבוגרים. וכן מופיעים התופעות להדיא ברשימות שבארץ ישראל ובאמריקה.

בדעת הרופאים שממליצים למנוע מלתת החיסון קורונה לילדים, ישנם שלשה 
קבוצות…[לדברי כל הרופאים הנ"ל החששות מהתופעות לוואי אינו מוכרח שיהיו 

ניכרים מיד אלא לאחר זמן].
אין לנו בכל הנ"ל משום לקיחת אחריות לעצם נתינת או אי נתינת החיסון קורונה 

לילדים...[ ועכ"פ לכאורה לדעת זקה"ק החת"ס זיע"א, מי שנותן חיסון לילד, וח"ו יצא 
מזה תקלה, יש לצדד שחייב כפרה ותיקוני תשובה כדין רוצח, ואינו יכול לטעון קים לי 

כדעת המומחים האומרים שאינו סם המוות אלא סם החיים].

https://drive.google.com/file/d/1TEZDJqnOECMwc4jkYzBf_-eA48tD6IlO/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1TEZDJqnOECMwc4jkYzBf_-eA48tD6IlO/view?usp=sharing


We heard the testimony of international senior experts… 
As of today, it is clear that based on Chazal, it is very difficult to define an expert “who is 
familiar with the disease” with respect to the COVID-19 vaccine for children. (Certainly 
no medical activist, family doctor, or pediatrician has the status of an expert in this area; 
their opinions have no impact whatsoever on the halacha or on practice.) 

Even the Ministry of Health’s senior advising professors admit that the decision to 
vaccinate children is “a difficult decision” since there is a certain risk in either direction 
according to them. 
According to all physicians without exception, the danger of COVID-19 in adults is not 
even slightly comparable to the danger of the disease in children… 
As stated by the experts in Israel’s Ministry of Health, one of the main reasons to vaccinate 
children is to prevent infection in the elderly. According to Torah law, this is considered a 
remote (or very remote) concern… 

As attested by expert professors, there are thousands of cases of side effects not reported 
to the Ministry of Health in Israel; they have documentation of this. Multiple family 
doctors in neighborhood clinics also confirmed this to us. We have also seen firsthand in our 
families cases of serious side effects that were definitely not reported, even after the second 
and third doses for adults. These occurrences are clearly recorded in Israel and America. 
Doctors recommending not to vaccinate children against COVID-19 fall into three 
categories…(According to all these doctors, potential complications from side effects may 
only present themselves after some time; they would not necessarily appear right 
away.)…

We are not coming with all the above information to take responsibility for giving or not 
giving the COVID-19 vaccine to children… (In any event, it would seem that according to 
the opinion of the Chasam Sofer, that if someone were to vaccinate a child and, chas 
v’shalom, it were to lead to a mishap, the person would need to achieve atonement and 
perform the teshuva process like a murderer. He cannot claim “I went with the opinion of 
the experts who say it is a life-preserving substance, not a deadly poison.”}



Words of Harav Uri Sofer, Dayan, Beis Din Even Haezer, Bnei Brak

To see it in video (in Hebrew), go to:
https://drive.google.com/file/d/1ohgm2WNBe5_cFu4kgcBgcFscMi30xkge/view?u
sp=sharing

אני למדתי על ההתחלה את כל הנושא של הקורונה וראינו על תרופות מצויינות והדבר שמאוד מאוד הפליא אותי היה 
שארגון הבריאות העולמי וגם משרד הבריאות בארץ ישראל חוסמים שום תרופה אחרת ולא נותנים לרפאות אנשים 
הרגשתי שכאילו הם מחכים להוציא איזה משהו כזה שאף אחד לא יודע בסוף זה היה החיסון אבל זה היה מאוד מאוד 

חשוד בעיניי למה לא נותנים לאנשים תרופות אלפים אלפים של אנשים מתו בארץ ישראל אני גם בטוח בעוד מיני מקומות 
בעולם ולא נתנו להם שום דבר הצלה

 הדבר הזה מאוד מאוד החשיד אותי ואני בתור רב התחלתי ללמוד את העניין ואני ראיתי שבעצם קורה כאן משהו 
שבהלכה נקרא דין מרומה שמישהו חשוד על השבועה אז הוא כבר לא נאמן ומישהו חשוד על דברים אחרים בא נאמר 

חשוד למכור דווקא את החיסון שלו דווקא את התרופה שלו אז הוא כבר לא נאמן בדברים אחרים… 

…כאן בנושא של החיסונים חברת פייזר היא זאת שנותנת את הדיווחים על עצמה היא מספרת היעילות של החיסונים 
היא מספרת על ההצלחה היא מדווחת אם יש סיכונים אין כאן חברה חיצונית שבודקת אותה הדבר הזה מבחינת הלכה 

הוא פסול זה נקרא שאין שום בטיחות לחיסון כיוון שהחברה לא יכולה לומר על עצמה שהיא בסדר… 
ברגע שבן אדם מקבל כסף למשל רופאים הם מקבלים כסף בשביל למכור את המוצר אז הם כבר לא רואים את 

החסרונות של הדבר והנה בא פרופסור רן בליצר ועוד שמונה פרופסורים ודוקטורים והם אומרים בגילוי נאות שהם בעצם 
מקבלים כסף מחברת פייזר הם עובדים שמה הם מקבלים כסף. פרופסור רן בליצר הוא הפרופסור…שהוא יועץ בארגון 
הבריאות העולמי ומקבל מהם גם כסף. אז פרופסורים כאלה שמקבלים כסף מחברות החיסונים הם פסולים להעיד לנו 

הם לא יכולים לומר לנו את האמת. אנחנו חושדים אותם ומבחינת הלכה אסור להסתמך עליהם ומי שישים לב כל האנשים 
שמדברים היום בתקשורת, … כל האנשים האלה שנותנים להם את המיקרופון לדבר בתקשורת והם מדברים שמה כל 

הזמן עם אנשים שמקבלים כסף מחברות החיסונים. זה דבר מוכח אני יכול להראות לכם את כל המסמכים אי אפשר 
לסמוך עליהם. 

למה אני עשיתי את ההקדמה הזו מוריי ורבותיי? בגלל שכולנו אנשים שומרי תורה ומצוות אנחנו אוהבים את גדולי ישראל 
אנחנו אוהבים את הרב חיים קנייבסקי ואנחנו אוהבים את ראש הישיבה הרב גרשון אדלשטיין אוהבים אותם אנחנו רוצים 
לעשות מאוד את מה שהם אומרים אבל אנחנו גם אוהבים את הילדים שלנו גם את הילדים שלנו אנחנו אוהבים אנחנו לא 

יכולים לתת לילדים שלנו דבר שהוא יכול לסכן אותם.
אז אנחנו רוצים לחשוב לראות מי הם הרופאים שבאו לדבר עם גדולי ישראל, ומי שיסתכל מה הוא רואה שכשרוצים 

להביא רופאים ויש כמעט 300 רופאים גדולים אמיצים פרופסורים שהם מאוד מאוד חזק נגד לחסן את הילדים אותם לא 
מצליחים להכניס להרב חיים קנייבסקי, אבל כשפרופסור רן בליצר, הפרופסור הזה שהוא משוחד, שהוא בתחילת 

הקורונה לפני שנה, יותר משנה, הוא אמר שכל חודש ימותו 10 אלף אנשים ושצריך לקנות מכונות הנשמה, התברר 
שמכונות הנשמה אלו גרמו להרוג את האנשים...

רואים לכל אורך הדרך שהפרופסור הזה הוא ממש משוחד… הפרופסור שבא להגיד לגדול הדור את דעתו זה מדובר 
בפרופסור שהוא נגוע בדבר, הוא משוחד, הוא מקבל כסף מחברת החיסונים … 

אז יש כאן בעיה רבותיי, אם גדולי ישראל אומרים שאתה צריך לשמוע לדברי הרופאים אז אתה עכשיו רוצה לדעת איזה 
רופא לשאול אותו? אתה לא יכול לשאול רופא משפחה, אתה לא יכול לשאול רופא ילדים כי אנשים אלה לא מבינים 
כלום בחיסונים. אני גם יכול לומר לכם שאותו רופא שאמר את דבריו בעיתון בארץ ישראל ביתד נאמן, בהמודיע ואמר 
שהוא היה אצל גדולי ישראל ודיבר איתם, מדובר בדוקטור משולם הרט, הרופא הזה אני מכיר אותו אישית אני דיברתי 

איתו. הוא אמר שהוא לא יודע מה זה ADE הוא לא מכיר את נזקי החיסונים הוא לא למד את הנושא של הקורונה הוא לא 
יודע מה מכיל חיסונים, הוא בעצמו אמר שהוא לא מבין בתחום, הוא ממש לא מבין בתחום, להבין במורכבות של 

החיסונים מה מכיל, זה חכמה נפרדת לגמרי מרפואת משפחה ורפואת ילדים. אף רופא משפחה ורופא ילדים לא מבין 
מה מכיל mRNA   איך זה פועל בבן אדם, זה לא התחום שלהם …

אם אתם יודעים, עד היום יש כבר פי שמונים וחמש נזקים מהחיסונים של הקורונה יותר מאשר היה בכל החיסונים 
שהיו עד היום ,יותר משפעת, יותר מכל חיסון שלא יהיה. מדובר במיליוני נפגעים בכל העולם מהחיסון אני אלך לדבר על 

זה עוד מעט יותר באריכות. 

https://drive.google.com/file/d/1ohgm2WNBe5_cFu4kgcBgcFscMi30xkge/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1ohgm2WNBe5_cFu4kgcBgcFscMi30xkge/view?usp=sharing


We saw that there were excellent medications for corona, and the thing that really surprised me was that 
the WHO, and also the Ministry of Health in Israel, block all the cures, and don’t allow people to be 
healed. I felt like they were waiting for “something” to come out, that nobody knew, and in the end, that 
“something” was the vaccine. But it was very suspicious in my eyes. Why weren’t they giving people 
medicine? Thousands and thousands of people died in Israel, and of course in other places in the world, 
and they didn’t give them any means of salvation. 
This really seemed very suspect to me, and in my role as a Rav, I started to study the topic. I saw that what 
is going on over here is actually something called in Halacha “Din Merumah” (deceived ruling), where 
someone who is suspect of [lying under] oath is no longer relied on for other things, and [in our case] he 
who is suspect for example to sell only his vaccine or only his treatment, then he is no longer believed in 
regard to other things.  
…Here on the subject of vaccines, Pfizer is the one that gives the reports about itself; it tells on the 
effectiveness of the vaccines; it tells about the success; it reports if there are risks. No external company is 
doing the monitoring. This thing in terms of halachah is wrong; it is considered there is no vaccine safety 
because the company cannot say about itself that their product is okay…
…Once a person receives money, for example doctors who get money to sell a product, they no longer can 
see the disadvantages of the product. And here comes Professor Ran Balicer and eight other professors 
and doctors, and they say in their disclosure that they actually receive money from Pfizer, they work there, 
they are paid. Professor Ran Balicer is the professor…that he is a consultant to the World Health 
Organization and also receives money from them. So such professors who get paid by the vaccine 
companies are pasul (disqualified) to testify for us, they cannot tell us the truth. We suspect them and 
according to halachah it is forbidden to rely on them. And whoever pays attention [will notice that] all the 
people who speak in the media today… all these people who are given the microphone to speak to the 
media all the time receive money from the vaccine companies. This is a proven thing. I can show you all 
the documents. They cannot be relied on. 
Why did I make this introduction, Moray VeRabosay? Because we are all observant of Torah and Mitzvos. 
We love the Gedolei Yisroel, we love Rav Chaim Kanievsky and we love the Rosh Yeshiva Rav Gershon 
Edelstein. We love them [and] we want very much to do what they say, but we also love our children. Also 
our children we love [and] we cannot give our children something that can endanger them.
So we want to think, to see, who are the doctors who came to talk to the Gedolei Yisroel, and whoever 
looks can see that when they want to bring doctors –  and there are almost 300 great [and] brave doctors 
and professors who are very very strong against vaccinating the children but they fail to gain entry to 
[discuss the matter with] Rav Chaim Kanievsky, but when Professor Ran Balicer, this professor who is 
biased, who at the beginning of the corona more than a year ago, he said that every month 10,000 people 
will die and that ventilators must be bought, it turned out that these ventilators caused the people to be 
killed…
We see every step of the way that this professor is really biased…the professor who comes to tell the 
Gadol Hador his opinion, that this is a professor with personal interest, he is biased, he receives money 
from the vaccine company… 
So there is a problem here, Rabosay, if Gedolei Yisroel say that you should listen to the words of the 
doctors, then you now want to know which doctor to ask. You cannot ask a family doctor, you cannot ask 
a pediatrician, because these people do not understand anything about vaccines. I can also tell you that 
the same doctor who spoke in the newspaper[s] in Eretz Yisrael, in the Yated Neeman, in Hamodia, and 
said that he was by the Gedolei Yisroel and spoke with them, Dr. Meshulam Hart, I know him personally, I 
spoke to him. He said he does not know what ADE (Antibody-dependent enhancement) is, he does not 
know the harms of vaccines, he did not study the subject of corona, he does not know what is contained in 
the vaccines. He himself said he does not have expertise in the field, he really does not. To understand the 
complexity of vaccines [and] what they consist of is a completely separate field of study than family 
medicine and pediatrics. Family doctors and pediatricians are not familiar with what mRNA contains and 
how it works in a human – it's not their domain…



If you know at this point (which is still only the short-term effects) there is already eighty-five times more 
damage from the corona vaccines than there has been in all the [other] vaccines that have been given till 
now, more than [the] influenza [vaccine], more than any vaccine out there. There are millions of victims 
worldwide from the vaccine. I will soon talk about this more at length.
Do you know what the doctors really say? I want to tell you, Moray V’Rabosay, we love our children, we must 
know [that] we must not here go after [plain] words before we have thoroughly inquired. I must tell you that 
if Gedolei Yisroel  – Rav Chaim Kanievsky and other Gedolim say to follow the words of the doctors, then I 
inquired and you can also find out that those doctors who are not biased, do not receive money from the 
establishment, do not receive money from the Ministry of Health in Israel or the United States, doctors who 
are completely neutral and that they understand this vaccine, they all say not to touch it,  they say that this 
mRNA injection will linger on in the body and will be inherited to children. 
Now I want to tell you, there are entire associations in Eretz Yisroel that collect [information on] vaccine 
victims. The Ministry of Health in Eretz Israel is lying to the whole world. They say there are no casualties, 
that the vaccine is 100% fine. You need to know that this is a complete lie. There is a civil investigation 
committee, a committee of doctors who are trying on their own to find those who were injured. They do 
investigations into reports that people give them. I myself brought them 200 people who died from the 
vaccine, which I was able to investigate on my own. 
You see that there is a real danger to life here. V’nishmartem lenafshosechem says not to take this vaccine, 
it's unsafe. You can say that the greatest experts in the world who understand the vaccine say that this is 
Sakonas Nefashos. Such as Dr. Mike Yaedon (former head of research at Pfizer) who is a top vaccine 
developer…So I think, dear Jews, you should know that I myself attended a meeting of Rabbanim. We have 
set up a Beis Din to accept [testimony regarding] the damages of the vaccines. We were Rabbi Yosef Binyamin 
Wozner, Rabbi Moshe Mordechai Karp, Rabbi Zvi Greenhouse, Rabbi Ovadia Yosef –  grandson of the famous 
Rabbi Ovadia Yosef [zatzal). And there was also Rabbi Yinon Malachi from Elad, five Dayanim, I was also there. 
And we got testimonials from doctors who say that tens upon tens of people who have been injured from the 
vaccine come to the wards [but] they (the doctors) cannot tell them that the injuries were caused by the 
vaccine because the Ministry of Health warns that any doctor who says [that an injury] was from the 
vaccine will get fired. Testimonials were given to us by paramedics, and by people working in Magen David 
Adom and Hatzalah, and they told us how because of this vaccine people later became infected with the 
corona and died – [the kind of] people who without the vaccine would have had just a light case [were they 
to get infected]. They told us about very many people who were negatively affected by the vaccine. Rav Yosef 
Binyamin Wozner put it in writing in a letter. 
…I beg of you, dear Am Yisroel. Think about these things. I have many, many more testimonies. I wrote some 
of the things in the book I just published – Ki tzayid befiv, it's about the children’s vaccines and everything 
else that is going on. This book contains all the evidence to show that this is a scam. This is a scam. I tell you 
this unequivocally, whoever studies the matter can see that they made the corona for the purpose of giving 
this vaccine. I do not deny corona, I say corona is an existing thing but it has other treatments, it does not 
need the vaccine. There is Ivermectin, hydroxychloroquine, Vitamins D and C, artemisia, lots of excellent 
cures. I myself have tried them on thousands of patients and they have recovered.
…So you see that there is something wrong here, something is planned, there is a deceptive law here where 
one is not allowed to believe doctors who are connected to the establishment, they are biased. Doctors 
who receive money from the World Health Organization, which has engraved on its banner as early as 2014, 
whoever sees the documents, to thin out the population, to this day. One cannot believe them. You have to 
take (for advice) expert doctors who are neutral (not bought). 
So from all the experience that I have, I testify to you, Rabosay, whoever wants can talk to me, [can] contact 
me. I have a whole year of experience in this subject. I am in touch with all the Rabbonim in Eretz Yisroel and 
you should know that a great many Rabbonim are silent because they are afraid, they are just afraid. They 
are threatened. There are many Rabbonim who have received a lot of money, a lot, hundreds of thousands, 
for them to say to go get vaccinated… 



From a letter written by Harav Yoav Alon, Rav in 
Rechovot
Elul, 5780

To see the full letter, go to:
https://drive.google.com/file/d/12Jchg1nQK4Kdx2o
_n_Kcqp6XQd38ztOn/view?usp=sharing

There are strong 
claims that these 
vaccines are very 
dangerous…typically, 
approval for 
medications and 
vaccines take a long 
time…one should be 
careful from these 
vaccines, and in 
particular to pay 
attention that they do 
not give them to little 
children in 
kindergartens under 
the guise of routine 
care.

יש טענות חזקות 
שחיסונים אלו מאוד 

מסוכנים...בד'כ 
אישור לתרופות 

ולחיסונים לוקח זמן 
רב, ונראה שכאן 
התכנון לזרז את 
התהליך ולהגיע 

במהירות לניסויים 
בבני אדם, ואז 
להכריז עליהם 
כחיסוני חובה. 

יש להיזהר 
מחיסונים אלה, 

ובמיוחד לשים לב 
שלא ינתנו בגני 

ילדים במסווה של 
טיפול שגרתי

https://drive.google.com/file/d/12Jchg1nQK4Kdx2o_n_Kcqp6XQd38ztOn/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/12Jchg1nQK4Kdx2o_n_Kcqp6XQd38ztOn/view?usp=sharing


From a shiur given by Harav Sholom Kamenetsky, Rosh 
Yeshiva, Philadelphia, son of Harav Shmuel 
Kamenetsky, Shlita,
Nissan, 5781

To listen to all of it, go to:
https://drive.google.com/file/d/1r5cOdZxMJpB4FzOTtdy8Yp5ofi7-RvkU/view?
usp=sharing
Speaking about the covid19 vaccine…normally a vaccine is 
released to the public after 15 or 20 years of work…a 
vaccine comes out of warped speed…they never tell you 
that the covid vaccine animal trials killed most of the 
animals…there is one thing I don’t understand – it hasn’t 
been around a long time…The adverse effects of mRNA on 
people has not been studied or tested..you take the 
achrayus to say with certainty that there is zero risk to the 
shot, I just don’t understand how one can say those words 
out of his mouth. How can one say with certainty – you can 
take the shots?…To say I can trust the doctors in 
something that it is impossible to say trustworthiness; I’m 
not even talking about big pharma and the billions of dollars 
people stand to gain here…these people are shakranim 
from beginning to end…they cowed us into corners where 
the fear factor has taken us to the point [that] we don’t 
think straight. I try to speak to people rationally about this – 
there is no rationale…my father told me…the fear tactics 
were more detrimental than the sickness itself. The virus 
itself was miniscule compared to the other damage…I just 
don’t trust the cast of characters. 

https://drive.google.com/file/d/1r5cOdZxMJpB4FzOTtdy8Yp5ofi7-RvkU/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1r5cOdZxMJpB4FzOTtdy8Yp5ofi7-RvkU/view?usp=sharing


From a Drasha of Harav Binyamin 
Halpern, Rav Beis Levi, Lakewood
To see it in video, go to:
https://drive.google.com/file/d/1
QmFa_UoSpjpKbRGgoN1_gyFA8TE
V15hn/view?usp=sharing

The Swedish diplomat Raoul Wallenberg confronted Eichmann 
and asked why he is doing this... He said so he can keep his 
job, he can have his horse and apartment, so he’s willing to 
sacrifice hundreds of thousands of lives so that he can hold on 
to his horse and apartment! It’s crazy. It’s a gezeira min 
haShamayim we cannot understand, what is happening is a 
gezeira min haShamayim…it’s very serious, we have no one 
to rely on but Avinu shebaShamayim…what’s happening is, 
rachmana litzlan, that we’re taking healthy people – healthy 
adults, healthy teenagers, healthy children, not just here, in 
the whole world, and poisoning them, rachmana litzlan. 
Nobody knows what the consequences will be and where it’s 
going to lead to. We need to daven “Refuenu Hashem 
V’nerafei”…[it’s] not a simple matzav…the oilam is ignorant, 
and as long as they are ignorant you can feed them anything. 
We have to be Mechazek ourselves and be Mechazek 
others…  

https://drive.google.com/file/d/1QmFa_UoSpjpKbRGgoN1_gyFA8TEV15hn/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1QmFa_UoSpjpKbRGgoN1_gyFA8TEV15hn/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1QmFa_UoSpjpKbRGgoN1_gyFA8TEV15hn/view?usp=sharing


From a letter written by Harav Yosef Mozes, Kroli 
Rov

Teves, 5781

To see the full letter, go to:
https://drive.google.com/file/d/1zSA3GS9VOmRTyt

PWgpmHQRl-P35GUzlF/view?usp=sharing

Regarding his question if it is worth to rush to 
get the vaccine against corona.
Firstly, before responding, we will explain the 
subject according to what we clarified with 
doctors and experts.
After masses throughout the world became 
sick with corona, amongst them tens of 
thousands of Yidden, and now some companies 
produced types of vaccine that according to 
experts will help protect from the disease…

On the other hand there are doctors and 
experts who are warning that in the vaccines, 
particularly from the Pfizer company, there are 
many dangers, and are liable to cause severe 
damages in the person’s body and they also 
warn that [the vaccine] was done hastily…

It therefore seems to me that one should wait 
and not vaccinate in the meantime…

And we now heard that Harav Shmuel Eliezer 
Stern and his Beis Din, as well as other Gedolei 
Torah and Chassidus, also ruled to take the 
path of “Shev V’al Taaseh Adif…

על שאלתו אם כדאי למהר לקחת 
החיסון נגד הקורונה.

ראשית לפני שנשיב נסביר על 
מה מדובר כפי שביררנו עם 

רופאים ומומחים .
לאחר אשר המונים ברחבי 

העולם בהם רבבות מישראל 
נחלו בקורונה ל"ע, ועתה פיתחו 
כמה חברות בעולם, סוגי חיסון 

אשר לדברי כמה מומחים הדבר 
מועיל לשמור על הגוף מהנגיף..

. 
מאידך ישנם רופאים ומומחים 
ומתריעים כי בחיסונים ובפרט 

של חברת "פייזר" ישנם סכנות 
רבות, ועלולים לגרום לנזקים 

חמורים בגוף האדם ומתריעים 
גם שנעשה בחופזה...

ע"כ נראה לדעתי שיש להמתין 
ולא להתחסן בנתיים...

וכעת שמענו שידידינו עמוד 
ההוראה הגאון הגדול רבי שמואל 

אליעזר שטרן ובית דינו וכן עוד 
גדולי תורה וחסידות פסקו אף 
הם לנקוט ב "שב ואל תעשה 

עדיף ", ויפה שכיונתי...

https://drive.google.com/file/d/1zSA3GS9VOmRTytPWgpmHQRl-P35GUzlF/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1zSA3GS9VOmRTytPWgpmHQRl-P35GUzlF/view?usp=sharing


A letter from Harav Nosson Naftali 
Horowitz, Rav, Beis Medrash Ohr 

Yechezkel, Borough Park,
and Harav Nosson Zeigelbaum, Rav of 

the Viener Kehilla, Borough Park
Cheshvan, 5782

ום שנכפל בו כי טוב לסדר הלא אצלת לי ברכה, שנת תשפ"ב לפ"ק החוה"ש
לכבוד ידידי היקר מוה"ר ..................... שיחי' לאויט"א

אחדשה"ט בענין מה שבקשת ממני שאכתוב לך דעתי בעניין העומד על הפרק 
והוא לקיחת

הוואקיסינין נגד מחלת הקאראנא. ע"כ אחוה לך דעתי העני' בזה.
הנה קלא דלא פסיק הוא שהרבה אנשים לאין שיעור ניזוקו מזה, וגם הרבה 

הגיעו עד שערי מות רח"ל, והאחראים מגלים מזה טפח ומכסים אלפיים אמה, 
וגם ב"ה שהמצב הוטב וכמעט כל האנשים שנחלים ל"ע מזה המחלה הוא 

בקלות ומתרפאים במהרה ע"י רפואות שונות. ע"כ נראה שההיזק מרובה מן 
הריוח, ועל כגון דא נאמר שב ואל תעשה עדיף.

גם כמה וכמה רבנים חשובים ואישי העם שליט"א גילו דעתם נגד לקיחת 
וואקסינין הללו,

וכמו"כ מו"ר הגאון רבי יוסף זלמן בלאך שליט"א מעיר מאנסי יצ"ו השמיע בזה 
דברים חוצבים

קולעים אל השערה, לכן עצתי נאמנה לא לעשות החיסון לע"ע.
ומכש"כ להילדים והבחורים אשר בכלל לא ניזוקו קשות מהמחלה אף מתחלה, 
לדעתי אין היתר להכניסם לחשש היזק לבריאותם בשביל לקיחת החיסון. ואם 
יאמרו שעי"ז ימנעו התפשטות המחלה שיכול להזיק ח"ו לזקנים וכיו"ב, הלא 

ראה ראינו ושמוע שמענו אנשים לאין שיעור שלקחו הוואקסין ואעפ"כ נחלו, 
וא"כ ההיזק קרוב יותר מהריוח.

והבורא עולם ישלח רפואה לכל חולי עמו, וימשיך הבריאות לכל הבריאים, 
ונשמע ונתבשר

רק בשורות טובות, עדי נזכה בקרוב לביאת הגואל 
בנחמת ציון וירושלים בב"א

הכו"ח ביום הנ"ל
נתן נפתלי הורוויץ

רב דביהמ"ד אור יחזקאל

למען כבוד 
שמו יתברך 

באה"ר
באמת אין 

להוסיף על 
דבריו דברי 

חוצבים 
להבות אש

וידוע דברים 
היוצאים מן 
הלב נכנסין 

אל הלב.
ע"כ באעה"
ח ערב ר"ח 

כסלו תשפ"ב
נתן 

זעגעלבוים
אבד"ק וויען 

יצ"ו



Translation……..

To My Dear Friend…

Regarding your request that I write you my opinion on the subject currently on the table – 
taking the vaccines against the Corona disease. I will therefore put forth my humble opinion 
on the matter.

We are constantly hearing that an unlimited amount of people got injured from it, and 
many reached the gates of death, r’l, and those who are responsible are hiding much more 
than they are revealing. In addition, B’H, the situation (with corona) improved, and almost all 
of those who become ill from it, may we be spared, get it light and quickly recover through 
various treatments. Therefore it seems that the damage is more than the gain, and on such it 
is said: “Shev V’al Taaseh Adif.”

Also, many prominent Rabbanim and community figures, Shlita, revealed their opinion 
against taking these vaccines, likewise, Hagaon Rav Yosef Zalman Bloch, Shlita, from Monsey 
expressed cutting on-target words on this, therefore my faithful advice is not to take the 
vaccine as of now.

And all the more so for the children and adolescents who from the beginning never got 
severely hurt by the disease, my opinion is that there is no Heter to enter a risk of harm to 
their health in order to get the vaccine. And if there are those who will say that this will 
prevent the spread of the disease, which can, ch”v, cause harm to elderly and the like, we 
however have clearly seen and heard of a great many people who got the vaccine and got 
sick [with corona] anyway; if so the harm is closer than the gain.

And may the Creator of the world send a Refuah to all the sick of His nation, and continued 
health for all the healthy, and we should hear and report only good news, until we merit the 
Geula B’karov. (Signed) Nosson Naftali Horowitz

For the sake of Hashem’s honor
In truth there is nothing to add to the sharp words
And it is known that words that come from the heart enter the heart.

(Signed) Nosson Zeigelbaum



From a letter written by Harav Yoel Moshe 
Friedman, Rav, Beis Medrash Toras Chaim, Monsey

Teves, 5781
To see the full letter, go to:
https://drive.google.com/file/d/11WEbVcY0PsmozP
1Vs3TSgdykdr4bTZYx/view?usp=sharing

… בהוואקסינען הישנים הי' המהלך שמכניסים קצת מהמחלה לתוך האדם באופן שהמחלה הנכנס אינו מזיק לו. 
וכנגדו, נתעוררו כוחות הגוף להלחם. ושוב, כשבא המחלה ההוא באמת, כיון שכבר נתעוררו הכוחות בהגוף לעמוד 

כנגדם, ילחמו נגד המחלה.
אבל בהוואקסינים החדשים שע"י הקאמפאני'ס "פייזער" "ומאדערנע," פועלים הוואקסינים בתוך "הד־נ־א־י" של 

האדם, שע"י זה יברא האדם בעצמו כעין מחלה "הקאראנע" מיני'ה ובי'ה. וממילא לא צריכים ליתן המחלה עצמו בתוך 
האדם. וכמה רופאים מומחים טוענים שיוכל להיות בזה כמה סכנות כדהלן:

א. שכיון שה־"ד־נ־א־י" הוא חלק הפנימי של הגוף, וכל פרטי הגוף תלוים בזה, אם משנים אותם, תוצאותיו מי 
ישורנו. ובפרט, שאין על זה נסיון של שנים רבות לראות מה יוכל לצמוח מזה.

ב. אם מלמדים את הגוף שילחום על מה שנוצר מעצמו, מי יודע אם לא ילחום נגד גופו עצמו בכלליות? ויש סברא 
חזקה שיביא לידי כל מיני מחלות של "אוטו־אימיוניטי" כמו "אללערגית," "קרונז" וכו'.

ג. וישנם רופאים מומחים הטוענים שיגרום למעט את כח ההולדה ר"ל,
ד. וגם ישנם רופעים מומחים הטוענים שיש בזה פשוט סכנת מות לכמה בני אדם, ובפרט לאנשים זקנים.

והנה, אע"פ שניתן רשות על פי תורה לרופא לרפאות, זהו רק ברפואה בדוקה. שאז, אפילו אם ח"ו ימות החולה 
בגרמת הרופא, הוא פטור מלשלם, כדמבואר בערוך השולחן ריש סימן של"ד.

אבל זהו רק באופן שיש אדם חולה ממש לפנינו, וצריך לרפאותו ממחלתו. אבל מאן יימר שזה ההיתר הוא ג"כ במי 
שאינו חולה כלל?

ועוד, באלו בריאים שאין להם סכנה כלל מחולי הקאראנע, כגון ילדים ורוב האנשים שהם בריאים, מי התיר להם ליכנס 
בספק סכנה מהוואקסין?

 והנה, כבר בארנו בעזהי"ת דכל זמן שאין מייצר הוואקסין אחראי על ההזיקות היוצאים ממנו, אינם נאמנים ע"פ
תורה.

ויש להוסיף, דלענין חשש מיעוט הדמות ח"ו, זה אינו אצלם חיסרון כלל. ואדרבה, זהו באמת אחד המטרות הכי 
חשובות שלהם, שחוששים שיש יותר מדי אוכלוסין בעולם, ולא יכול הארץ לשאת אותם… 

והנה, כיון שכל זה עדיין מוטל בספק,יש מקום גדול לחוש לחששות הנ"ל עד שיתברר הדבר היטב לאשורו...
 ואשתקד, בעת תחילת "הקאראנע", נהפכו הבתי חולים לבתי מתים ר"ל, ורצחו והרעיבו אלפים מאחינו בני ישראל,

ומתו ע"י מעשה התעתועים שלהם.
 וגברו יד "הליבעאללען" שר"י ועשו חוקי רציחה והפקירות, דהיינו שיהיה כח ביד הבתי חולים לעשות ככל העולה על 

רוחם. והיו כמה מאחינו בנ"י נאמנים שצעקו בקול "ענות חלושה" על הרציחות ועל ההפקירות בהבתי חולים, ואין 
 שומע להם. "ובהמידיע" שדרכם יוצא הידיעות והפירסומים, העלימו עין ממעשה הרציחות של הבתי חולים. לא די

 "שהמידיע" לא גילו את האמת, אלא אף היה בעוה"ר גם אלה שהצדיקו את הרשעים, ופיתו את העורים לילך שולל
לבתי החולים הרצחנים ר"ל....

ועל כל זה באנו עתה להזהיר "אל נא אחי תרעו" ואל תתנו יד להפושעים.
 ואלו שיש להם הכח עכ"פ למסור הידיעות הנוגעים לזה, יעשו מה שבידם. ובזה יקיימו "לא תעמוד על דם רעך." ולא

יתפתו ח"ו אחב"י אחרי הפיתוים למיניהם, כי בנפשם הדבר.

https://drive.google.com/file/d/11WEbVcY0PsmozP1Vs3TSgdykdr4bTZYx/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/11WEbVcY0PsmozP1Vs3TSgdykdr4bTZYx/view?usp=sharing


The method used in the old vaccines was to put a drop of the disease into the person in a way that it does not 
harm him and the body powers are awakened to fight against it so that when the real disease comes, since the 
body powers were already summoned to fight against, they will fight against the disease.
But the new vaccines of Pfizer and Moderna operate inside the DNA of the person, that through this, the 
person himself will create something similar to the coronavirus and therefore the disease itself does not need 
to be put inside the body. And there are expert doctors who claim that there can be a number of dangers:
1. Since the DNA is the inner part of the body, and all aspects of the body are dependent on this, if any change 
is made, we cannot fathom what the consequences may be. And especially since there is no testing of many 
years to see the  possible outcomes.
2. If we teach the body to fight against what it itself created, who knows if it will not fight against itself in 
general? And there is a strong reasoning that the result will be all types of autoimmune diseases such as 
allergies, Crohns, etc.
3. There are expert doctors who claim that it will harm fertility, r”l.
4. There are also expert doctors who claim that there is a risk of death for people, particularly the elderly.
And even though the Torah gave permission to a doctor to heal, this is only with a tested treatment, and then 
even if the patient ends up dying as a result, the doctor is exempt from paying as ruled in the Shulchan Aruch. 
However, that is only if there is an actual sick person that he is trying to cure. But who is to say that this Heter 
applies when someone is not sick at all?
Furthermore, in people who have no risk at all from the corona, such as children and most healthy people, 
what is the Heter  to enter a Safek Sakanah from the vaccine?
And we have already explained that as long as the vaccine manufacturer does not have liability on the resulting 
damages, they are not to be trusted according to the Torah.
Furthermore, regarding the concern of population control, ch”v, by them this is not a negative at all, and to the 
contrary, this is one of their most important agendas, that they are worried that there are too many people in 
the world, and the planet cannot cope with them…
And since all this is still unknown , it is in place to be concerned about these risks until it becomes fully clear…
Last year, during the beginning of the corona, the hospitals turned into death-houses, r”l, and they murdered 
and starved thousands of our Jewish brothers, who died as a result of their criminal actions. The liberals got 
their way and implemented murderous and lawless policies, that the hospitals should have the ability to do 
whatever they feel like. And there were some faithful Yidden that were “quietly shouting” about what was 
taking place at the hospitals but were not being heard. And in the official [Jewish] media, they turned a blind 
eye to the murderous actions of the hospitals. Not only did the media not reveal the truth, but there also those 
who sadly justified the Reshaim, and enticed the blind to be mislead into going to the murderous hospitals, 
r”l…
And on all this, we have come to warn “my brothers please do not graze” and do not give a hand to the 
evil-doers.
And those who have the power to pass on the relevant information should do according to their abilities. And 
with this they will fulfill “Lo Saamod Al Dam Reyecha.” And Yidden should not fall for the different enticements, 
because this is in their soul.

Translation...



From a shiur given by Harav Chen Shaulov, head of 
“Irgun Mishpatav Lenegdi” 

To see it in video (in Hebrew), go to:
https://drive.google.com/file/d/1WAFWaaM6yGWv
gXkHzAvx5LeMCWAQZfeM/view?usp=sharing

אני אמרתי היום לאשתי, אמרתי לה תשמעי טוב: תהי מוכנה! אני מוכן לבאות, 
תהי מוכנה! מוציאים את הילדים ממערכת החינוך, אם אומרים לנו, אם פה מישהו 

מאיים, לא משנה שיהיה רב, לא משנה מי, יגיד לי...אם אתה לא מחסן את עצמך 
או את הילדים שיצאו מהמוסדות, יוצאים מהמוסדות!, לא נשארים. אני לא אקח 

דבר שכרגע לא נבדק כמו שצריך. יש פה שתים בבית הכנסת...שמעון היה בן 
אדם בריא...לקח חיסון לפני שבועיים מנה ראשונה, לפני יומיים קיבל אירוע קל 

בלילה...הלך לבית חולים. היה עוד אחד דויד...לקח חיסון לפני חודש...אירוע קל 
בפנים. מה? איך אתם מסבירים?...שתבין, צריך לעצור את כל מי שאפשר...איימו 

על אברכים בהרבה כוללים כבר: מי שלא יתחסן לא בא לכולל,  מה הבנתי, 
החיסון הזה זה לא נבדק, יש מלא חולים מהחיסון, מלא בעיות. גם אם תגיד, 

נפטרו רק שלשים ארבעים, אתה רוצה להיות מאלה? מה זה האיומים האלה? אני 
לא מוכן להיות מאלה. אני רוצה לשמור על עצמי...השולחן ערוך ביו"ד הלכות 

רפואה סימן של"ו אומר שאם יש לך רופא אחד, אם יש דבר שלא בטוח שבדקת, 
אסור לך לגעת בזה. הפלא יועץ אומר שאפילו אחד מתוך מאה רופאים אומרים 
שזה מסוכן, אל תיגע...הרב בן ציון בוארון אמר בשום פנים ואופן לא להתחסן...

למה צריך לפחד להגיד מה שאנחנו חושבים? מי יסתום לנו את הפיות? למה? 
למה לסתום את הפה? אתה תכריח אותי לקחת דבר שאני לא רוצה לקחת?!...
לא רוצה לקחת! לא רוצה!..אז הכנתי את אשתי...אם יקראו בטלפון ממוסדות כזה 

וכזה ויגידו לך להתחסן, תגידו אנחנו לא מתחסנים, מוציאים את הילדים גם, 
עד הסוף...אנחנו רואים את הבאות. זה התחיל מסגרים, בהתחלה אמרו 

שמסכות זה שטויות, אחרי זה המסכות בסדר, התחיל ממסכה, רוצים לשים לך 
שלש מסכות, אמרו שהמסכה שומרת תשעים וחמש אחוז, אחרי זה אמרו מסכה 

אחד ארבעים, מסכה שניה שבעים וחמש, מסכה שלישית תשעים וחמש. זאת 
אומרת שים על עצמך שלש מסכות, אל תנשום, חמש שנים בעיות במח, בעיות 

בכלי הדם רק מחוסר הנשימה...יש פה אחד התחסן פתאום התחילו בעיות 
בכבד...אז אתה רוצה להגיד שהחיסון הוא בסדר ואני אומר לך שהחיסון הוא 

כרגע בספק, למה אתה רוצה שאני אתחסן? זה דבר מינימלי שאני יכול לבקש, 
למה אני צריך לעשות את זה? 

  

https://drive.google.com/file/d/1WAFWaaM6yGWvgXkHzAvx5LeMCWAQZfeM/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1WAFWaaM6yGWvgXkHzAvx5LeMCWAQZfeM/view?usp=sharing


I said today to my wife, I said to her listen well: Be prepared! I am prepared 
for what is to come, be prepared! We are to withdraw the children from the 
education system, if they tell us, if someone threatens, does not make a 
difference if it is a Rav, does not make a difference who tells me…if you do 
not vaccinate yourself or the children, they should leave the institutions, 
they are leaving the institutions! They are not to remain. I will not take 
something that right now was not tested as warranted. There are two 
people here in shul…Shimon was a healthy man…took the first vaccine 
dose two weeks ago, two days ago he experienced a light episode at night. 
..went to the hospital. There was another one, David…got the vaccine a 
month ago…light episode on his face… What? How do you explain?...It is 
needed to stop everyone possible…they already threatened the Avreichim 
in many Kollelim: He who won’t  vaccinate does not come to Kollel, what did 
I understand?! This vaccine is untested, there are many sick from the 
vaccine, many complications.  Even if you will say, only 30 or 40 passed 
away, do you want to be from those? What are these threats?! I am not 
ready to be one of those! I want to guard myself…the Pele Yoetz says that 
even if one out of a hundred says something is dangerous, do not touch 
it…Harav Ben Zion Biaron says not to vaccinate under any 
circumstance…Why do we need to be afraid to say what we think?...Why? 
Why to shut the mouth? You will force me to take something that I don’t 
want to take?!...So I prepared my wife…if they are going to call on the 
phone from such and such institutions and tell you to vaccinate, tell them 
we are not vaccinating, we will also withdraw the children as well, until the 
end…we see what is coming. It started from lockdowns; first they said that 
the masks are nonsense; then the masks are ok; started with [one] mask, 
now they want to put on you three masks; they said that the mask protects 
95%, then they said one mask is 40%, two masks 75%, three masks 95%. 
Meaning place 3 masks on yourself, don’t breathe, five years of problems in 
the brain, problems in the blood vessels, just from lack of breath…there is 
someone here who vaccinated and suddenly got liver issues…you want to 
say that the vaccine is Beseder and I tell you that the vaccine is currently in 
doubt, why do you want that I vaccinate? This is the minimal thing that I can 
request, why do I need to do this?...

Translation……..



From a shiur given by Harav Ronen Shaulov, Head of “Irgun 
Ve’emunascha Balailos”
To see it in video (in Hebrew), go to:
https://drive.google.com/file/d/1jCgQNkQhnUFANfHkPyZposjwHC4by8K
R/view?usp=sharing

...הייתי פה בסעודת הודיה באיזה 
בית בהר חומה. יצאתי משמה ,אני 
לא מאחל לכם לראות את מה שאני 

ראיתי ולשמוע את מה שאני 
שמעתי...באה אלי בחורה, בעלה 

מלאך היה...בחורה מה זה צדיקת, 
עמדה מולי ופשוט לא הפסיקה 

לבכות, פשוט התפרצה הבכי, פשוט 
התפרקה. אומרת..."מה שאני עברתי 
בחיים זה יסורי איוב...אני התחתנתי 

עם בחור מלאך...סוף סוף נתן לי 
חיים." אומרת, "הוא הלך עשה 

חיסון, עשה עוד חיסון...כמה ימים 
עברו, הרגיש לא טוב. הלכנו לבית 

חולים...עשה בדיקות, הכל יצא 
מצוין...איך שהרופא כתב לו מרשם 
לאיזה הרגעה או משהו, איך שהוא 
קם אני הסתכלתי עליו אני ראיתי 

שהנשמה שלו יוצאת לו מהגוף. הוא 
נפל ונפטר מול העיניים שלי...הקב"
ה לקח ממני את המתנה הכי גדולה 

שהוא נתן לי". אנחנו נמצאים בכזאת 
תקופה...נכנסתי לאוטו, כל הדרך 

חזרה הביתה בכיתי. בכיתי מה 
אנשים עוברים...

…I was by an event in a house in Har 
Choma. I walked out of there, I do not 
wish on you to see what I saw and to 
hear what I heard…A woman 
approached me, her husband was a 
malach…the woman, what a 
Tzadekes, she stood facing me and 
simply did not stop crying, the crying 
just burst forth, she just broke down. 
She says…”I went through 
tremendous suffering in my life…I got 
married to a malach…finally I was 
living.” She says, “He went and got the 
vaccine and another vaccine…several 
days passed, he did not feel well. We 
went to the hospital…he took tests, 
everything was perfect…as the doctor 
wrote him a prescription for 
something, as he was getting up, I 
looked at him and saw his Neshamah 
going out from his body. He fell and 
was nifter in front of my 
eyes…Hashem took from me the 
greatest gift that He gave me.” We find 
ourselves in such a Tekufah…I entered 
the car, the whole way back home I 
cried. I cried over what people are 
going through…

https://drive.google.com/file/d/1jCgQNkQhnUFANfHkPyZposjwHC4by8KR/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1jCgQNkQhnUFANfHkPyZposjwHC4by8KR/view?usp=sharing


From a shiur given by Harav Menachem Edri, Rosh 
Yeshiva, Ben Ish Chai, Yerushalayim:

To see it in video (Hebrew), go to:
https://drive.google.com/file/d/1ognBo0X3riDVkTsa
DJFtRI6ki3QNMbgh/view?usp=sharing

...אי אפשר לתאר את החיסון [ל]
ילד בן ארבע עשרה, חמש 

עשרה, זה לרצוח אותו אחים 
יקרים. אמר לי אותו בעל הבית 

שהייתי אצלו בבית...אמר לי אני 
רואה ילדים נופלים...מקבלים 

חיסון, נופל...ישר ללב..הוא קם, 
מעלימים אותו. אני אומר לו "למה 
אתה לא מצלם?" מה הוא עונה לי 
– "יסגרו לי את הקיוסק"... ילדים 

נרצחים אתה רואה בעיניים, 
יסגרו לי את הקיוסק?! ויש 
רבנים מה לעשות, ה' יעזור, 

מפחדים על הישיבה, שלא יסגרו 
להם את הישיבה, אתם יודעים 

כמה לחצו אותי?! כמה טלפונים 
אני מקבל?! – "הרב, אתה 

מחוק"...אני עם האמת עד הסוף 
...אם הרבנים היו פוסקים לא 

להתחסן, אתם יודעים כמה 
אנשים לא היו מתים?!..כמה 

מתקשרים אלי – "תחזור בך – 
נסגור לך את הישיבה". אמרתי ..

שהישיבה שלי תיסגר והאמת 
שלי תצא לאור ואני לא אציל 

ארבעים וחמש תלמידים, אני 
אציל את כל עם ישראל...אני לא 

מפחד מכלום, לא מפחד מאף 
אחד.

…it is impossible to imagine what the 
vaccine is [to] a child of 14, 15, this is to 
murder him, my dear brothers. I was in 
the home of a man who told me, “I see 
children falling…they get the vaccine, 
fall…[it is going] straight to the 
heart...[when] he gets up, they hide him.” 
I ask him, “Why don’t you film it?” He 
answers me – “They will shut down my 
kiosk.”… You see children being 
murdered with your eyes, [your worry is 
that] “they will shut down my kiosk?!” 
And there are Rabbanim…who are scared 
that they will shut down their Yeshiva, you 
know how much they pressured me?! 
How many phone calls I get?! – “Rabbi, 
you are wiped out.”…I am with the truth 
till the end…If the Rabbanim would have 
ruled not to vaccinate, you know how 
many people would not have 
died?!...How many people call me – 
“Retract – [otherwise] we will close down 
your Yeshiva.” I said…that my Yeshiva 
should close and my truth will come to 
light and I will not save [just] 45 Talmidim 
but all of Am Yisroel…I am not afraid of 
anything, not afraid of anyone.

https://drive.google.com/file/d/1ognBo0X3riDVkTsaDJFtRI6ki3QNMbgh/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1ognBo0X3riDVkTsaDJFtRI6ki3QNMbgh/view?usp=sharing


From a Drasha by Harav Simcha Yisroel Blum, Rav, Toldos Refael – Kashau, Williamsburg, Shalosh Seudos 
Parshas Lech Lecha

Cheshvan, 5782
To hear a longer audio version (Yiddish), go to:

https://drive.google.com/file/d/1LV6ueO-l_ckBZi28QfWcayFKoIwOyF_A/view?usp=sharing

....לא תופסים איך נאבד השכל. בשבוע שעבר יצא לדבר עם 
אברכים שרוצים לדעת - אלה שלא רוצים לדעת מה שייך 

לדבר – בנושא הוואקסינין...יש כאן בעיה גדולה...מתחילים 
לעשות תקנות במדינות, בקנדה ועוד מקומות שלא יתנו 

להיכנס ולצאת (בלי וואקסין) ויש משפחות שחלק נמצאים פה 
וחלק שמה ולא יוכלו ללכת ולבא...ממילא [מרגישים ש]כבר 

אין ברירה. אמרתי בוא נראה איך עובד הבעל דבר, הוא תופס 
יהודים ש...יודעים שהקב"ה מנהיג את הכל, אז בסתם היה 

צריך לחשוב באופן כזה שיש כאן בעיה גדולה שמצד אחד ע"פ 
התורה וע"פ השכל מכל הצדדים באמת אין שום מקום 

לחשוב אפילו הוה אמינא שיהא אפשר לקחת וואקסינין 
כאלה, כל הדבר אין לה פשט, אין לה ידים ורגלים. איך בא 

כאלה מחשבות? הבעל דבר אומר שהלא צריך לנסוע ממדינה 
למדינה, או פרנסה או דברים אחרים..יודע שסוף כל סוף שמע 

שיש שצועקים שיש סכנה [אז] איך יכול לעשות את זה? 
[אומר] ש"השם יעזור". פשוט היפוך היוצרות, קודם היה צריך 

לחשוב שיש תורה ובתורה צריך לראות מה מוטל עליך 
לעשות, והתורה צועקת "ונשמרתם מאד לנפשותכם" זה 
אני מוסר לכם לעשות. הבעיות האישיות שיש לך, שתוכל 

ללכת ולבא, [להחזיק] פרנסה, זה שלי, הקב"ה הוא זה שנותן 
פרנסה, הקב"ה הוא זה שנותן שיהא אפשר ללכת ממקום 

למקום...בן אדם אינו רשאי להכניס את עצמו לסכנה אפילו 
אם לחמישים שנה הבאות לו יוכל לפגוש עם ההורים...גם 
פרנסה אין לו רשות...ספק סכנה דוחה כל המצוות שבתורה, 
מותר לחלל שבת על זה...אם אתה נופל על האמונה ובטחון 

שלך, הפכת את היוצרות, בא הבעל דבר ומערבב את היוצרות 
עם ביטחון במקום הלא נכון… ..נהיה כזה מין בלבול, לא 

מתחילים לחשוב, חוזרים למהלך הישן של היצר הרע – נותן 
דחיפה...כל אחד עושה...באושוויץ היה כל מיני פעולות שיכלו 
לעשות כדי להציל את עצמם..רואים שכל אחד הולך ואומרים 
שרק על זמן קצר, והולכים לעשות עבודה..אותו הדבר היום, 

אז זה היה נקרא נסיעה ברכבות והיום זה נקרא וואקסינין. 
תמיד מדמים שאנו היינו חכמים, אילו חיינו בימים ההם ודאי 

שהיינו בין החכמים והיינו בורחים. אתה בזמנים אלה, בא 
נראה איפה החכמה הגדולה שלך, מעמידים לפניך אותו מין 

נסיון, ממש באותו אופן. אנשים צועקים ועושים תעמולה – "זה 
כלום, זה שטויות, תצחקו מזה" (מהחששות שבוואקסין), 

לוקחים ועושים אותו וממשיכים הלאה וזורמים עם כל העסק, 
מהצד השני לא שמע, לא רוצה לחשוב, כיון שברגע זה, נראה 

יותר נוח וקל להיות על הצד הזה, השכל נעלם לגמרי…
ש הלכה בהלכות יו"כ שאם שני רופאים אומרים שסכנה לצום, 

אפילו אם מאות רופאים צועקים שאין...תרי כמאה...ויש יותר 
משנים, יותר ממאה, ויותר מכמה מאות שצועקים גיוועלד שזה 

סכנה – 

אז איך אפשר להיכנס לכזה דבר...כל אלה שמסתכלים 
ישר על הדבר, ללא נגיעות, 

יחשבונות ודברים צדדיים, ולדאבוננו יש חשבון גדול של 
כסף, אלה שיוצאים בתעמולה גדולה עם כל הכוחות, 

אינם מתכוונים לטובת האנשים שיהיו בריאים...יש כ"כ 
הרבה פירכות, לפני שנה צעקו שצריך לקחת הוואקסין 
שיהיו מוגנים..ראו שאלה שלקחו גם נדבקים, אז אמרו 

שיקבלו באופן קל יותר, ורואים שיש שכן חולים קשה 
ואפילו יותר קשה ממישהו אחר (שלא לקח), כל מיני 

דברים...הולכים כסומא בערובה, כשהקב"ה מסלק את 
השכל, עביד לנגדא סמותא, נהיים כמו עיוורים ולא 

חושבים...
שמעתי מכלי ראשון מאנשים שהתעסקו עם אנשים שקרו 

להם דברים...התחילו לחלות בלב, ובכליות, קרישי דם, 
אנשים בריאים קודם לכן, דברים פתוחים, אבל כשיש חשק 

לא לדעת, כאילו שע"י כך יוכלו לחיות בשלווה...
כפי מה שאני יודע רבנים אלו שכבר נתנו היתרים וכדומה, 

[כש]מתחילים לדבר הלכה [ושואלים] על מה בנית את 
הכל, הוא משתמט, הוא כבר אינו כאן, אבל באמת ע"פ 

התורה אינו יכול ליישב את זה בשום אופן שבעולם...
ועל כולם יש את הקושיא - שאותם אנשים שעמדו (ועומדים 

עד היום) לפני יותר משנה וחצי תקופת פסח תש"פ, עמדו 
על המשמר והוציאו חוקים כאלה [שהמטרה היתה] שצריך 
להיפטר מאנשים זקנים וחסרי בריאות, תיקנו חוקים שלא 

לרפאותם, שלא להאכילם ל"ע, כמה אנשים אז הלכו על 
קידוש השם. פתאום התחיל הוואקסינין, ומי עומד בראש...

אכן אותם אנשים שרצחו מאות ואלפי אנשים, באים, 
שופכים כספים אדירים, משחדים בכל מקום שאפשר, 

אצל ראשי מוסדות, עיתונים. מי יכול להסביר ע"פ 
שכל...איך יתכן שאותם אנשים שביקשו להשמיד 

אנשים, אצלו אין לנפש שום שוויות, ופתאום הוא הגואל 
ומושיע?!. ופתאום משנה החוקים, ושלא יחכו כ"כ הרבה 

שנים, ממש בנפשו להציל בני אדם. צריך אתה להודות 
שמשהו טמון פה, יש דברים בגו, ובאמת בזה אפילו אם יש 

גילוי מילתא בעלמא שמשהו קורה כאן הוא מספיק. כ"ש 
שיש לצערינו כאלה מיני הוכחות גלויות. אז מונח חוב על 

כל אחד, אם יש לו משפחה וכדומה, פשוט להושיב, ההוא 
לדאבוננו מעוורר, והפסיק לחשוב, אינו משתמש בשכל, 
צריך להושיבו על המקום ולהסביר שזה מה שקורה, כדי 

שידע שזה לא כזה דבר פשוט. זה ניסיון מן השמים, ספק 
   פיקוח נפש ודאי שיש... 

      

https://drive.google.com/file/d/1LV6ueO-l_ckBZi28QfWcayFKoIwOyF_A/view?usp=sharing


We don’t grasp how the Sechel got lost [these days]. Last week I was talking with young men 
who want to know – [with] those who don’t want to know, what is there to talk – on the topic 
of the vaccines…there is a big problem here…countries such as Canada and others are 
beginning to restrict travel [without the vaccine] and there are families that some members 
reside here and some reside there and they will not be able to go and come… therefore [they 
feel that] there is already no choice. I said, let’s see how the Yetzer Hara operates, he takes 
Yidden who know that Hashem is controlling everything, so it would be expected that they 
would think as follows: There is a big problem here because on the one hand according to the 
Torah and according to common sense from all sides, truthfully there is no place at all to 
think of, even just to suggest, that there should be an option to take such vaccines, the whole 
thing has no Pshat, it has no hands and feet. [So] how do such thoughts succeed in entering? 
The Yetzer Hara says: It is certainly necessary to travel from one country to another, or to earn 
a livelihood, or other things…[on the other hand] he does know that there are those who are 
screaming that there is a Sakana [to take the vaccine]. [So] how does he justify doing it? [He 
says] that “Hashem will help” [that he won’t be harmed]. [This is] simply turning things upside 
down, first he should be thinking that there is a Torah, and you should see in the Torah what is 
incumbent upon you to do, and the Torah screams: “ונשמרתם מאד לנפשותכם“–  this is what I 
give over for you to do. Your personal problems, that you should be able to go and come, to 
earn a livelihood, that is mine. Hakodosh Boruch Hu is the One Who provides Parnassah, 
Hakodosh Boruch Hu is the One Who grants the ability to go from place to place…A person is 
not allowed to put oneself into a Sakana even if one will not be able to meet with parents for 
the next fifty years…likewise for earning a Parnassah it is not allowed…a Safek Sakana 
overrides all other Mitzvos, even Chillul Shabbos is permitted…if you rely on your Emunah and 
Bitachon, then you turned things around, the Yetzer Hara comes and turns the tables with 
misplaced Bitachon…
…Such a state of confusion developed, people don’t begin to think, returning to the old 
method of the Yetzer Hara: He gives a push…everyone is doing it…By [the time of the 
deportations to] Auschwitz there were various actions people were able to take in order to 
save themselves…[the deterrence was that] they would see that everyone [else] is going, and 
they are saying that it will just be for a short period, and they are going to work…the same 
thing is [happening] today, then it was called train rides and now it is called vaccines. We 
always fool ourselves that we would have been smart, [that] If we would have lived in those 
times, we would certainly be from the wise who escape. You are in these times, let’s see where 
your great Chochmah is. The same type of Nisayon is placed before you, Mamash in the same 
manner:  People scream and make propaganda – [they say] “It’s nothing, it’s nonsense, laugh 
at it” (the risks in the vaccine), [so] people take it and continue on and follow the program. 
From the other side (those who are warning), he did not hear, does not want to think, since at 
this moment, it seems more easy and comfortable to be on this side, the Sechel is completely 
lost…

Translation part 1...



There is a Halacha regarding Yom Kippur that if two doctors are of the opinion that there is a danger for 
someone to fast, [then] even if hundreds of doctors are screaming that there isn’t [a danger]…[the rule 
is that the opinion of the] two weigh equal to that of the hundred…and [in regards to the vaccine] 
there are more than two, more than a hundred, and more than several hundred [doctors] that are 
shouting Gevald that there is a Sakana – so how can one go into such a thing?...All those who look at it 
straight, without personal biasis, calculations, and side things, and to our detriment there is a big 
monetary calculation, those who are making great propaganda with all their might do not mean the 
good of the people that they should be healthy…a year ago they said that it is necessary to vaccinate 
in order to be protected [from getting corona]…they saw that the vaccinated also get corona, they then 
said that they will get it lighter, and we see that there are those [of the vaccinated] who do get it severe 
and even more severe than someone else (who did not get the vaccine), all types of things…people go 
like a blind man in a chimney, when Hashem takes away the Sechel, he makes the shepherd blind, they 
become like blind and don’t think…

I heard first-hand from those who have dealt with people that had experiences [after the shot]…they 
started getting issues in the heart, and the kidneys, blood clots, people who were healthy beforehand. 
[This is] open information, but when there is a desire not to know, as if like they will be able to live more 
calmly…
 
According to my knowledge, these Rabbanim who already gave Heterim and the like [to get the 
vaccine], when one starts discussing it [with them] Halachically [and asks], “On what [basis] did you 
build everything?” He (the Rav) dodges, he is already not here, but in truth according to the Torah he is 
unable to justify it in any way in the world…

And on top of everything is the question: The same people who at the beginning of the corona (and till 
this day) stood on guard and enacted such laws [that their purpose is] that there is a need to get rid of 
the old and unhealthy people, they gave orders against curing them, not to feed them, Lo Aleinu, how 
many people passed on Kiddush Hashem then? Suddenly the vaccines began, and who is standing at the 
forefront?… Indeed it is the same people who murdered hundreds and thousands of people, they 
come, pour astronomical amounts of money, bribe in every place possible, by heads of institutions, 
newspapers. Who can explain this logically? …How is it possible that the same people who have 
sought to liquidate people, someone to whom there is no value to human life, is suddenly the 
redeemer and savior?! And suddenly he changes the laws, that they should not wait so many years (to 
allow the use of a vaccine), [as if] it really means so much to him to save human beings.You must admit 
that something else is going on, and truthfully in this even if there is just some revealing factor that 
something is going on is enough [to make it Assur to vaccinate]. All the more so when to our sorrow 
there are such open proofs. So there lies an obligation on each one, if he has [a] family [member] or the 
like, simply to sit [him down], to our misfortune he is blinded and stopped thinking, does not use 
Sechel, you need to sit sit him in place and explain that this is what is going on, so that he should know 
that it is not such a simple matter, this is a Nisayon from Shamayim, Safek Pikuach Nefesh there 
certainly is…

Translation part 2...



From a shiur of Harav Menashe Amon, Head of Beis 
Medrash “Ohr V’havas Chinam,” Netanya   

To see in video (in Hebrew), go to:
https://drive.google.com/file/d/1ZYokMYEPUkYXh-C
czeMmfRhQmCwHlXj1/view?usp=sharing

החפץ חיים בכה כשקמה הציונות והרבנות. למה? הם קלקלו את הכל...וכל 
הרבנים שנמצאים עם הציונים, הם התחילו לשם שמים, הם רצו לתקן...אבל הם 

התקלקלו...כשאתה נמצא בתוך הבוץ אתה גם תתלכלך...הרבה אנשים יפלו 
לא מאיזה גוי, מאותם הערב רב שנמצאים פה שהתערבבו בין היהודים ואותם 
הרבנים שנכנסו אתם ביחד והם לא יכולים להגיד משהו שסותר את דעתם. מי 
שנמצא במימסד או מקבל מהם הטבות וכסף, אתה לא יכולים להגיד משהו 

שזה נגד רוחם, אחרי זה הם יסגרו לך את הברז. אתה לא יכול להילחם עם 
מישהו שאתה נמצא אתו בפנים. אם אתה רוצה להילחם עם מישהו אתה חייב 

להיות מבחוץ. בגלל זה אותם שהולכים [להם] להתייעץ מה לעשות ואיך לעשות, 
מה עושים? הם יודעים שזה לא טוב...רוב רובם יודעים שזה לא טוב מה שקורה 

לנו היום, כל הסגירות שסוגרים, בעלי עסקים שמתמוטטים, בתי כנסיות, בתי 
מדרשות. קורונה יש אני לא ממכחישי קורונה, אבל מגיפה אין...מי שהולך עם 

התורה הוא חייב להיות, תורתינו תורת אמת, אתה לא יכול לשקר, אתה לא יכול 
בגלל שאתה רוצה הטבות למקום שלך או שלא יפגעו לך בכסף, שאנשים 

אחרים ימותו. איך אתה נותן לו עצה שאתה יודע בעצמך שזה לא טוב?! כי לא 
בדקת שתי צדדים. רוב הרבנים הצדיקים שגם אומרים דוגמא לעשות חיסונים...
זה לא באמת שאומרים מדעתם אלא שהכתיבו להם מה להגיד, שאמרו להם 

מה להגיד ולא בדקו את זה. ועל מי הם הסתמכו? על פירר...אבל הוא לא בדק 
את הכל. למה אני אומר את זה? כי הרבה שואלים מה אני אומר לגבי 

החיסונים...תראו מה קורה היום, יש לי צער מאד גדול לשמוע איזה טלפונים כמה 
אנשים נפגעים מהחיסון...כל אלה שאתם שומעים לכו תעשו...יש אינטרס, זה 

עובדי עגל הזהב...רוב הרבנים...מטעים את הציבור. קשה, קשה לשמוע את 
זה... אבל זה מה שהם אמרו...פתאום אתה רואה שזה במציאות...אתה אומר – 

רגע, מה קורה כאן? אתה רואה את הנזקים שקורים לאנשים! אם אתה רואה 
חבר שלך עומד ליפול בבור, אתה חייב להזהיר אותו...ואהבת לרעך כמוך...לא 

כיסית או לא הזהרת אתה תיענש על זה. הקב"ה עכשיו בודק את כל אחד ואחד 
מאתנו. 

https://drive.google.com/file/d/1ZYokMYEPUkYXh-CczeMmfRhQmCwHlXj1/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1ZYokMYEPUkYXh-CczeMmfRhQmCwHlXj1/view?usp=sharing


The Chofetz Chaim cried when Zionism and [its associated] rabbinate came. Why? They 
ruined everything…and all the Rabbanim who were together with the Zionists, they began 
Leshem Shamayim, they wanted to fix…but they got ruined…when you are in the mud, you 
too become dirty…Many people will fall not from some Goy, [but] from those Erev Rav who 
are found here who got mixed in among the Jews and [from] those Rabbanim who went in 
together with them and are unable to say anything that contradicts their opinion. Whoever 
is part of the establishment or gets goodies and money from them, you cannot say 
anything that is against their spirit; afterwards they will shut your pipeline. You cannot fight 
with someone when you are together with him inside. If you want to fight with someone, 
you have to be on the outside. Because of this, those people who come for advice on what 
and how to do (regarding corona guidelines), what do they do? They know it is not 
good…the vast majority know that what is happening to us today is not good, all the 
lockdowns, business owners that are collapsing, shuls, Batei Medrash. Corona exists, I am 
not from the corona deniers, but there is no pandemic…Someone who goes with the Torah 
must be – our Torah is Toras Emes – you are not allowed to lie, you are not allowed because 
you want benefits for your place or that they shouldn’t harm you monetarily, that other 
people should die. How do you give someone advice that you yourself know is not good?! 
Because you didn’t check both sides. Most of the Rabbanim who are Tzadikim who say, for 
example, to vaccinate…it is not truthfully that they are saying it from themselves but that 
they dictated to them what to say, that they told them what to say and they did not check. 
And on who did they rely? On Firer…but he didn’t research everything. Why do I say this? 
Because many ask what I say regarding the vaccines…look at what is happening today, I 
have great pain to hear these telephone calls on how many people are hurt by the 
vaccine…all those who you hear [from them] – go do…there is an interest, this is 
worshippers of the Egel Hazahav…most of the Rabbanim are misleading the Tzibur. It is 
difficult to hear this…but this is what they (the earlier Tzadikim) said (about what will be in 
the time preceding Moshiach)…suddenly you see that this is the reality…you say – one 
second, what is going on here? You see the damages that happen to people! If you see your 
friend about to fall into a pit, you are obligated to warn him…Veahavta Lireyecha 
Kamocha…[if] you did not cover [the pit] or didn’t warn, you will be punished for it. Hashem 
is now checking every one of us.

Translation…



From the words of Harav Yitzchak Cohen, Head of 
Shaarei Zohar, network for shiurim in the Sefer 
HaZohar
To see it in video, go to:
https://drive.google.com/file/d/1SzSZTSfl_F66KJesO
tDLcOU1-N9zxtWb/view?usp=sharing

...ישבו כמה בעלי מזימה ורוצים את העולם תחת חסותם ורוצים לעמוד ולהשתלט על העולם ועל 
האנושות ועל הכל ועל הפרטיות של כל אדם ואדם...המסווה זה המגפה הזאת המדומיינת שלהם 

והטיפשים רצים לעשות החיסולים שלהם...והם כבר מודים שלא חיסון שלישי, זה כבר יהיה חמישי 
ושישי...וכל חצי שנה יצטרכו לקבל. והחוקים חוזרים, היום הודיעו כבר מפורש גם מי שקיבל את 

הראשון ואת השני והוא לא יעשה את השלישי יצטרך להיכנס לבידודים...מתברר עכשיו לכולם...הכל 
היה מתוכנן מראש...יש מטרה...לצורך זה הביאו את המגיפה. פיתחו אותה, העצימו אותה ועכשיו 

שאנשים זועקים לעזרה מביאים את התכנון שהיה מראש, איך משתלטים על האדם..."והפליא ה' 
את מכותך" מה היה המכה הכי קשה? "אבדה חכמת חכמיו ובינת נבוניו תסתתר" השכל של 

הרבנים והחכמים אבדה...אין חולק בעולם שהרב חיים קנייבסקי הוא תלמיד חכם גדול וצדיק...אבל 
מי שמנהל את כל הסיפור זה הנכד שלו והוא (הרב) לא בעניינים. אנשי החצר מנהלים את הכל 

והוא לא בעניינים בכלל. הוא לא מודע, הוא לא יודע, מטשטשים ועושים איתו מה שרוצים. וזה המכה 
הכי קשה – ואבדה חכמת חכמיו…הניסיון קשה לא רק מבחוץ אלא גם מהבתים מבפנים, לא יתנו 

לילדים שלך להיכנס לגן...שלא ילכו לגן הזה! תפתח גן פרטי!...

…Some people with a plot sat, and they want the world under their wings, and they want to 
get up and take control over the world, and on humanity, and on everything, and on the 
privacy of every individual…the cover is this imaginary pandemic of theirs and the fools run 
to take their vaccines…and they already admit that not [just] the third jab, it will already be 
the fifth and the sixth…and every half a year they will need to receive. And the restrictions 
are returning, today they explicitly announced that also the one who received the first two 
doses but will not do the third will need to do quarantines…it is now becoming clear to 
everyone…that everything was planned from before…there is a goal…for this they brought 
the pandemic, produced it, amplified it, and now that people are screaming for help, they 
present the plan that was there originally, how they take control on the human…there is no 
disagreement that Rav Chaim Kanievsky is a great Talmid Chochom and a Tzadik…but the one 
who is controlling the story is his grandson, whereas he (Rav Chaim) has no involvement. 
Household figures are running everything and he is totally not involved. He is not aware, does 
not know, they distort and do with him what they want. And this is the biggest plague. The 
Nisayon is great not only from the outside but from the homes on the inside. [If] they won’t 
allow your child to come to the Gan…they they should not go to this Gan! Open up a private 
Gan!...

https://drive.google.com/file/d/1SzSZTSfl_F66KJesOtDLcOU1-N9zxtWb/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1SzSZTSfl_F66KJesOtDLcOU1-N9zxtWb/view?usp=sharing


From a shiur by Harav Channanel Sharara, Rav in 
the Yemenite Community, Yerushalayim

To see it in video, go to:
https://drive.google.com/file/d/1rMNiwKywbJ7O_7
RGBVK5zTLEXupJIKW7/view?usp=sharing

...יש את עשיו עצמו...הוא הולך עם כל מיני 
תחפושות ורמאויות ו"דעת תורה" שכל מיני 

עסקנים מוכרים וכו' ועכשיו מוכרים שאפשר 
גם להתחסן בחיסונים מסוכנים ביותר וכו' 

ומשקרים בשם התלמידי חכמים וכו' או 
מבלבלים וכו' 

…There is Eisav himself…he goes with all 
different types of dress ups and tricks and 
“Daas Torah” that various  Askanim are 
selling, etc. And now they are selling that it 
is permitted to vaccinate with extremely 
dangerous vaccines, etc. And they lie in the 
name of the Talmidei Chachamim, etc. Or 
they confuse, etc.

https://drive.google.com/file/d/1rMNiwKywbJ7O_7RGBVK5zTLEXupJIKW7/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1rMNiwKywbJ7O_7RGBVK5zTLEXupJIKW7/view?usp=sharing


From a shiur by Harav Yisroel Abergel, Head of Beis 
Medrash Hameir Laaretz, Netivot 

To see it in video, go to: 
https://drive.google.com/file/d/1CwkG3z8jwUP4yr3
Bqw0FNFos_curEIuQ/view?usp=sharing

חיסון זה זריקת השמדה מוחלטת, אל תבלבלו, זה לא 
השמדה של תוך שניה. החיסון עצמו יש בו מרכיבים שרק 

אחרי שבע חודשים הם מתעוררים לתחיה...מבגר את הגוף 
בעשרים שנה...כל חיסון מוסיף עשרים שנה לאיברים 

הפנימיים...זה אותה שואה, אותה שואה שעבר אצל היטלר 
ימ"ש, עושים שואה ממנגינה אחרת...

The vaccine is an injection of total 
destruction, do not get confused, it is not 
an at-the-moment extinction. The vaccine 
itself has components that only become 
active after 7 months…it ages the body 20 
years…every vaccine [dose] adds 20 years 
to the internal organs…this is the same 
holocaust, the same holocaust that took 
place by Hitler, Ym”s, just with a different 
tune…

https://drive.google.com/file/d/1CwkG3z8jwUP4yr3Bqw0FNFos_curEIuQ/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1CwkG3z8jwUP4yr3Bqw0FNFos_curEIuQ/view?usp=sharing


Harav Yuval Hacohen Asherov, Rav, 
Moshav Ohr Haganuz   

To see it in video, go to 
https://drive.google.com/file/d/15YbIzC0SuqHkk-oo
gmcY9wHvXpOWxH4G/view?usp=sharing

ל מי שלומד את זה קצת..ילמד על החיסונים 
האלה, זה נסיונות שעושים על בני אדם, שלא 

עשו דבר כזה אף פעם במציאות, אני לא מבין 
למה עושים את זה...יכול להיות נזקים 

להרבה שנים, זה לא אני אומר, זה אנשים 
גדולים אומרים את זה – פרופסורים ומדענים 

מכל העולם מתריעים, אין מי ששומע, זה פלא 
פלאים הדבר הזה, זה חיסון שנכנס לתוך גרעין 

התא, דנא, לייצר חלבונים שמדמים חלבוני 
וירוס, ועשו את זה על קופים באבולה, כל 

הקופים האלה מתו כשנחשפו עוד פעם לנגיף 
הזה, זה סכנה, לחשוש מיבעיא! אז מה הייתי 

אומר? קודם כל לבדוק...לא לשמוע לי...
שיבדקו לפני שמוציאים דין רודף על 

אנשים...אפשר להרוג מישהו בגלל שלא 
מתחסן? לא קולט את זה...רואים את הטעויות 

שהרפואה עושה הרבה שנים וגם פה יש 
טעות...אם אחוז אחד זה נכון מה שאומרים על 

החיסונים...עקרות של הדור הבא, לא צריך 
לחשוש?! לא צריך לבדוק יותר? למה לרוץ כ"כ 

מהר? מה, מתים אנשים ברחובות?...מסרטן 
מתים הרבה יותר...

החומר נכנס בתוך השריר...זה יכול לעשות נוון 
שרירים... יש כאלה אומרים ALS  בר מינן, 

אנשים מתים מזה ר"ל...צריל לפחות לחשוש..

Anyone who studies a little bit about these vaccines, 
these are experiments being done on human 
beings, they have never done such a thing in reality, I 
don’t understand why they are doing it… There can 
be damages for many years, it is not me saying, it is 
big people – professors and scientists from the whole 
world are warning, no one is listening…This is a 
vaccine that goes into the cell nucleus, the DNA, to 
manufacture proteins similar to the virus proteins, 
and [when] they tried this on monkeys for Ebola 
[vaccine trials], all the monkeys died when they were 
exposed to the disease, this is a sakana, one must be 
concerned! So what would I say? Firstly to do 
research…do not listen to me…they should do 
research before they give out a Din Rodef on 
people…one may kill someone because he did not 
vaccinate? I don’t grasp this…We see the mistakes 
that the medical world is making for many years and 
so too over here…If one percent of what they are 
saying about the [potential] of the vaccines is 
correct…[including] infertility of the next generation, 
must not one worry?! Is there no need for more 
research?! Why run so fast?! Are people dying in the 
streets [from corona]?...Many more die from 
cancer…
The substance [of the vaccine] enters into the 
muscle…this can cause muscular dystrophy…some 
say even ALS may we be spared, people die from 
this, r”l…one must at least be worried…

https://drive.google.com/file/d/15YbIzC0SuqHkk-oogmcY9wHvXpOWxH4G/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/15YbIzC0SuqHkk-oogmcY9wHvXpOWxH4G/view?usp=sharing

